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Soglasje k tarifnim pravilnikom
30. maja je bila redna seja zbora 

proizvajalcev Občinskega ljudskega 
odbora Kočevje. Zbor je pozdravila 
posebna delegacija delavskega sveta 
Splošnega gradbenega podjetja »Zi
dar«, ki je ljudskim odbornikom 
sporočila, da je delavski svet pre
vzel upravljanje v podjetju in se v 
imenu vsega kolektiva zahvalila za 
moralno in materialno pomoč, ko 
je bilo podjetje na robu propada.

Predsednik zbora je prečital tudi 
posebno pismo tega podjetja, v ka
terem je rečeno, da naj stranski 
obrati, ki so se ob uvedlbi prisilne 
uprave izločili in formirali v obrt
no podjetje »Dom«, ponovno pri
ključijo matičnemu podjetju. Ra
zen kovinske delavnice, ki se raz
vija v samostojen obrat za izdelavo 
avtomobilskih cementnih silosov, so 
ostali obrati (mizarski, pleskarski, 
električni, betonski), vezani na delo 
gradbenega podjetja.

Zbor proizvajalcev o predlogu 
podjetja »Zidar« ni razpravljal in 
sklepal, ker so bili odborniki mne
nja, da je treba vedeti, kakšno je 
stališče kolektiva podjetja »Dom«. 
Imenovali so posebno komisijo, ki 
bo stvar raziskala in poročala.

Najvažnejša in tudi edina točka 
dnevnega reda so bila poročila ko
misij za pregled tarifnih pravilni
kov in dajanje soglasja k pravil
nikom. Tarifni pravilniki vseh pod
jetij so bili pravočasno dostavljeni, 
razen pravilnika »Zidar«, ki ga iz 
objektivnih razlogov ni bilo mogoče 
pravočasno pripraviti.

Predstavnik sindikalnega sveta je 
grajal pripravljalni postopek pod
jetij pri sestavi tarifnih pravilni
kov. Skoro vsi so najprej določili 
nove postavke in šele nato ugotav
ljali čisti dohodek in zmogljivost 
podjetja za nove osebne prejemke.

Da bi kolektivom olajšali delo

Trgovcem in LIP so zavrnili
V občini Ribnica so vse gospo

darske organizacije, vseh je 22, pred
ložile do 29. maja v potrditev ta
rifne pravilnike komisiji za potr
jevanje. Komisija je vse tarifne 
pravilnike pregledala. Večji del ta
rifnih pravilnikov so potrdili razen 
trem trgovskim podjetjem v Rib
nici, tu so imeli prevelike razpone 
pri vodilnem kadru, zato so j;m 
vrnili tarifni pravilnik v popravek. 
Podjetje LIP Ribnica je dala v po
trditev tarifni pravilnik Okrajnemu 
sindikalnemu svetu. Ta. je pripo
ročil kolektivu LIP, naj ponovno 
obravnava tarifne postavke za vo
dilna delovna mesta, Prouči naj tudi 
dopolnitev premijskega pravilnika

CARINSKA UREDBA

Nova carinska uredba sistema
tizira in opredeljuje carinske 
°hjšave, pri čemer določa kot 
Podlago za vsako izmed teh olaj
šav njeno dejansko gospodarsko 
upravičenost. Določbe pri ocenje
vanju dejan\skih koristi in potreb 
državljanov varujejo obenem tudi 
gospodarske koristi 'skupnosti. No
bena določba ne prizadeva koristi 
našega človeka, ki je bil služ
beno v inozemstvu in ki si je s 
svojim delom prihranil in nabavil 
stvari, katere bo po povratku v 
državo uporabljal v svojem gospo
dinjstvu. Prav tako niso prizadete 
koristi državljana, ki prihaja na 
stalno bivanje v državo.

Olajšave so določene tudi za 
Podedovane vrednosti. To velja 
udi za vse gospodinjske pred- 

wefe in oblačila ter ves gospo
dinjski inventar, ki služi za oprav
ljanje poklica povratnikom-izsel- 
jencem kakor tudi tujim držav
ljanom, ki se preselijo na stalno 
bivanje v Jugoslavijo.

Olajšave po tej uredbi kažejo, 
da so upoštevane vse dejanske 
osnove, po katerih bi bili zares 
upravičeni tudi gospodarski raz
logi za to olajšavo. Zato niso 
umestni komentarji, da je nova 

b,a ?stra in da ukinja vse 
dosedanje carinske olajšave. To 
po r;u/e tudi širina carinske ta
nje glede višine vrednosti 'posa
meznih predmetov, ki se upošteva 
kot carinska osnova, ter višina 
CQrinske stopnje.

Analiza nove carinske tarife 
V?2e- da so živila se nadalje opro- 
j~.ena plačila uvozne carine in je 
.u tudi krog teh predmetov raz- 
s,rjen. Zaradi napredka kmetijstva 
{° Po novi uredbi oproščeni pia- 
cua uvozne carine tudi semena 
V+efl.. vrst za setev, kmetijski 
s‘toji, aparati, naprave in orodja,

Carinske stopnje so takšne, da 
uPoštevajo razliko med cenami na

mačem in tujem trgu. Niso tako 
0 s°ke, da bi presegale razliko in 
bemofiočale uvoz tega blaga, ka- 
Or tudi ne, da bi neopravičeno 

,cuile domačo industrijo. Pri do- 
Očanju^ vrednosti posameznih vrst 
° upoštevali, da v cene ne bodo 

ustete trgovske in posredniške 
^arže. Visoke carinske stopnje 
's° uvedene/ samo za luksuzne 
»redimete, kakor je to tudi v dru- 
y‘h državah.

glede postopka določevanja premij 
in njihovega razdeljevanja ter ocen
jevanja uspehov nagrajencev. Tudi 
komisija za potrjevanje pravilnikov 
v Ribnici je bila mnenja, da je bil 
na LIP za vodilne uslužbence pre
velik razpon plač. Verjetno pa so 
tako trgovska podjetja in LIP v 
času, ko poročamo, te stvari že 
uredili.

Kakor smo zvedeli, je komisija 
za potrjevanje tarifnih pravilnikov 
pri ObLO bila mnenja, da se plače 
ne zvečajo več kot do 14 %, v ta 
povišek je vnesen tudi draginjski 
povišek (700 din). Vsa podjetja, ki 
so predlagala povišanje plač pa so 
se tudi obvezala, da bodo soraz
merno dvigu plač povečala tudi 
proizvodnjo. To je pač razumljivo, 
če ne bo proizvodnja večja, tudi 
višjih plač ne bo mogoče izplače
vati.

Pri sestavljanju novih tarifnih 
pravilnikov so se v večini podjetij 
na našem območju pri vodilnih 
uslužbencih pojavile težnje za pre
cejšnjim zvišanjem tarifnih postavk. 
Res je, da so bile v nekaterih pod
jetjih potrebne korekture, pa tudi 
moč gospodarske organizacije je to 
dopuščala, vendar ne more veljati 
to za vsa podjetja. Komisije, sin
dikati in ObLO so neupravičene pri
mere poviškov vodilnih uslužbencev 
v podjetju zavrnili v ponovno raz
pravo. Novi tarifni pravilniki so 
bili preizkus politične zrelosti in 
nekateri so opravili ta preizkus z 
nezadostno oceno.

pri sestavi novih tarifnih pravilni
kov, je ObLO s svojima uslužben
cema sproti pregledoval nove pred
loge in dajal kolektivom praktične 
napotke. To je tudi prispevalo, da 
je zbor proizvajalcev dal soglasje k 
skoro vsem tarifnim pravilnikom. 
Zavrnjeni in ponovno dani v ob
ravnavo so bili pravilniki tistih ko
lektivov, ki so zviševali tarifne po
stavke in niso upoštevali splošnih 
navodil, (ja se osebni prejemki lahko 
zvišujejo samo z naraščanjem pro
duktivnosti dela.

Skoro vsi kolektivi so izboljšali 
lansko razmerje med deležem, ki 
je šel na osebne prejemke in dele
žem na sklade podjetja. Kljub zvi
šanju osebnih prejemkov so lahko 
dvignili tudi odstotek od čistega 
dohodka, ki gre na sklade podjetja, 
ker vsi zvišujejo proizvodnjo v tem 
letu in s tem tudi čisti dohodek.

Soglasje k novim tarifnim pra
vilnikom mora dati še občinski sin
dikalni svet, na kar bodo pravil
niki veljali od 1. januarja 1959.

Zbor proizvajalcev je pretresal 
tarifne pravilnike vseh večjih pod
jetij, za manjše pa je pooblastil 
svojo komisijo, da izda soglasje, 
oziroma zavrne.

Tehtna je bila razprava sekre
tarja, Občinskega komiteja ZKS Ko
čevje Borisa Mikoša. Dejal je, da 
z novim sistemom nagrajevanja

NA OBISKU
Predsednik republike Tito je z 

visokimi državnimi funkcionarji pre
tekli teden obiskal več krajev v 
vzhodni Srbiji. Ogledal si je več 
mest, med njimi tudi Negotin in 
Smederevo, rudnik bakra Majdan- 
pek in druga podjetja. Na zboro
vanjih je tudi govoril.

ZBOROVANJE V TRBOVLJAH
Preteklo nedeljo je bilo v Trbov

ljah veliko zborovanje ob 40-let- 
nici KPJ in 35-Ietnici spopada ru
darskega proletariata s fašistično 
Orjuno. Na proslavi se je zbralo 
20.000 ljudi, med njimi sekretar 
CK ZKS Miha Marinko ter drugi 
partijski in politični voditelji. Na 
zborovanju je govoril predsednik 
republiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije Stane Kavčič.

PROGRAMSKI SVETI
Imenovani so bili novi program

ski sveti pri kinu »Jadran« Ko
čevje, »Svoboda« Rudnik, ter ktno- 
podjetjih v Osilnici, Kočevski Rgki 
in Predgralu.

verna) zborovanje
13. junija bo pred Samskim blokom v Kočevju veliko 

zborovanje v počastitev obletnice stavke tekstilnih delavcev 
v Kočevju leta 1935. Tega zborovanja se bo udeležil tudi 
podpredsednik Zvezne ljudske skupščine tovariš Franc Le- 
skošek-Luka.

Zborovanje, na katerega vabimo vse člane delovnih 
kolektivov in prebivalstvo občine Kočevje, zlasti pa vse 
udeležence stavke, bo v soboto, 13. junija, ob 11. uri do
poldne. Udeležence stavke pa prosimo, da se zberejo ob 
10. turi v gostilni »Beljan«.

Na zborovanju bo poleg govornikov sodelovala tudi 
godba rudniške Svobode, tamburaši, mladinski pevski zbor 
MKUD »Matej Bor« kočevske gimnazije in harmonikaši.

Pred zborovanjem bo svečana seja delavskega sveta 
tekstilne tovarne »Tekstilana«.

Ob 20. uri zvečer bo v Šeškovem domu koncert In
validskega pevskega zbora iz Ljubljane za udeležence 
stavke in tekstilne delavce. Koncerta se bodo lahko udele
žili tudi ostali delovni ljudje Kočevja.

V nedeljo, 14. junija, bo ob 10. uri dopoldne svečana 
otvoritev razstave »40 let KPJ« v dvorani množičnih or
ganizacij v Kočevju.

Obletnico stavke tekstilnih delavcev v Kočevju bomo 
letos še posebno svečano proslavili, ko sovpada v proslave 
vqlike obletnice naše Partije. Pa tudi zato, ker je bila 
stavka kočevskih tekstilnih delavcev ena redkih stavk, ki 
se je zaključila s popolno zmago stavkajočih in Komu
nistične partije, ki je to stavko organizirala. Stavko je vo
dil znani partijski in delavski voditelj Franc Leskošek- 
Luka.

Da bi dali čim večji poudarek tej proslavi, je uvrščena 
v okvir okrajnega značaja. Zato vabimo vse kolektive in 
prebivalstvo, da se v čim večjem številu udeleži zborovanja 
in ostalih prireditev. Prebivalce prosimo, da v prazničnih 
dneh 13. in 14. junija izobesijo zastave.

Odbor za proslavo 40-obletnice KPJ, Kočevje

Razstava »40 let KPJ« v Ljubljani
Ljubljana, 1. junija. Danes po- razstavljeni so tudi dokumenti iz Razstava bo odprta ves junij, 

poldne je bila na Gospodarskem prvih dni organiziranja nove ljud- kasneje pa bo obiskala še vsa večja 
razstavišču v Ljubljani svečana ot- ske oblasti in formiranja enotne mesta v Sloveniji. V okviru pro-
voritev razstave »40 let KPJ«. Ot
voritve se je udeležilo precej po-

lahko zelo pospešimo razvoj produk- titicnih javnih delavcev.
tivnosti in s tem celotno gospo
darstvo. Če pa bi se zgodilo, da bi 
se osebni prejemki zvišali, potroš- 
nega blaga pa bi zmanjkalo, ozi
roma bi ne izdelali toliko blaga več, 
kolikor bi bilo ve? denarja v ob
toku, bi lahko nastala Inflacija. 
Proti temu pa smo vsi in bi prej 
kot bi se to zgodilo, predpisali

Razstava obsega okrog 700 kva
dratnih metrov, prikazan pa je boj 
jugoslovanskih narodov in KPJ za 
osamosvojitev in socialistično iz
gradnjo. V spodnjem prostoru je 
razstavljen del napredne socialistič
ne literature od njenih pričetkov 
v «<. iemdesetih letih preteklega sto
letji/; razstavljeni so tudi prvi sio-

jugoslovanske armade. Razstavljene slave tudi predvajajo vsak dan 
so tudi slike s Pugleda pri Ko- filme »Veliko stoletje« in »Hinko 
čevju, Jelenovega žleba in Grčaric. Smrekar, umetnik in borec«.
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osebne prejemke in prešli na sistem venski in srbohrvaški prevodi kla-
obračunskih plač

Poudaril je: če velja za merilo
sikov marksizma-Ieninizma. Na dru
gi strani so razstavljena olja slo-

Jugoslavija je pristopila k sploš
nemu sporazumu o trgovini in ca
rinah GATT (mednarodni trgovin
ski organizaciji). Vodja jugoslovan
ske organizacije na nedavnem za-

ment miru v Evropi. Poudaril je, 
ua te meje ni mogoče spremeniti, 
ker sloni na znanem potsdanskem 
sporazumu zaveznikov in obstoja

odnosi med deležem, ki gre na 
osebne prejemke in deležem na 
sklade v lanskem razmerju, naj bi 
to ne veljalo za kočevsko občino. 
Smo veliko pod okrajnim povpreč
jem pri bruto proizvodnji in ustvar
jenem narodnem dohodku, tudi raz
voj je veliko počasnejši kot je 
okrajno povprečje, zato je toliko 
bolj važno, da se krepijo skladi 
podjetij. Naša občina prejme naj
več dotacije, ki pa je dana samo

z narodom občutili trpljenje in ve
ličastnost borbe za socializem.

V zgornjih prostorih je prika
zana borba KPJ skozi vseh štiri
deset let. Obiskovalec lahko sprem
lja boj naprednih jugoslovanskih 
duhov od konca prve svetovne voj- krePltvi ga 11 
ne preko ustanovnega kongresa KPJ trgovske orgamzacije kot tudi k 
in njenega kasnejšega dela v ile- svetovnemu gospodarstvu in miro- 
gali do prvih priprav na oboroženi ^bnemu sodelovanju

je izjavil, da bo sprejem Jugosla
vije za pridruženo članico GATT 
pomenil ne samo zboljšanje pogo
jev za širjenje naše zunanje trgo
vine, marveč da bo to 
tudi zelo važen

za najnujnejše potrebe, nikakor pa važnejših časopisnih člankov med bistvenega. Vsaka stran vztraja pri
za nove investicije, zato moramo 
sredstva za nadaljnji razvoj ustva
riti sami in bo komuna računala 
tudi na sklade podjetij.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Naneslo je, da smo imeli priliko 
prisostvovati delu komisije sindi
kata za potrjevanje tarifnih pra
vilnikov gospodarskih organizacij 
občine Sodražica. Podjetja in za
druge, razen KZ Draga, so pred
ložila tarifne pravilnike pravočasno. 
Komisija je imela nalogo, da jih 
pregleda in da svoj pristanek, ali 
pa vrne podjetju s potrebnimi na
potki v ponovno obravnavo. Svo
jega dela so se lotili s polno od
govornostjo. Imeli so veliko dela. 
Za nekatere tarifne pravilnike je 
treba omeniti, da so bili pomanj
kljivo sestavljeni, premalo doku
mentirani ! Iz zapisnikov delavskih 
svetov je premalo razvidno, kje in 
kako bodo dvignili proizvodnjo, da 
bodo lahko izplačali višje prejemke.

Razen v podjetju »Galanterija« v

že 14 let. Glede meja sta se spo-
v^ okviru države, da naj ostanejo venskih umetnikov, ki so skupno sedanju GATT, dr. Nenad Popovič, razumela tudi Poljska in Vzhodna

, —- - '• - .................. .......................... ‘ Nemčija.
Predsednik tuniške vlade Bur- 

giba je ob razglasitvi nove ustave 
izjavil, da bodo z njo zaščitili dr- 

pomenilo žavo pred vsemi anarhističnimi na- 
prispevek tako h padi, ki bi utegnili nastati ob zlo- 
kot mednarodne rabi sile.

V Venezueli pripravljajo zakon o 
agrarni reformi, ki ga bo vlada 
kmalu predložila Kongresu. Od-

upor proti okupatorju. Razstavljene - Konferenca zunanjih ministrov v škodnino za odvzeto zemljo bodo 
so dokumentarne slike In faksimili Zepev[ m d° s^aj prinesla ničesar plačali iz nacionalnega sklada za

agrarno reformo. Z reformo bo do
bilo zemljo t>krog 2,000.000 siro
mašnih kmetov. S tem bo znatno 
zmanjšana brezposelnost po mestih 
in zagotovljene dovolj hrane.

Podpredsednik Zveznega izvršne
ga sveta Edvard Kardelj in člani 
jugoslovanske delegacije, so po us- 
oešno zaključenih razgovorih na 
Danskem pripotovali na Norveško. 
Podpredsednika Kardelja in njego
vo spremstvo so sprejeli predsed
nik norveške vlade Gerhardsen, zu
nanji minister Lange in druge 
ugledne osebnosti. Med našimi in 
norveškimi državniki potekajo urad
ni razgovori, pri katerih vlada pri
srčnost, prijateljstvo in medsebojno 
razumevanje. Jugoslovanska dele
gacija se bo mudila v prijateljski 
Norveški sedem dni.

V Beogradu potekajo gospodarski 
razgovori med vladnima delegaci
jama Jugoslavije# in Etiopije. Ti 
razgovori pomenijo nadaljevanje de
la na skupni deklaraciji, podpisani 
ob bivanju predsednika Tita v Eti
opiji.

obema vojnama, ki so bile doslej stališčih, čas pa gre naprej,
dostopni le v muzeju NOB ali Mo9°ce 1x5 sedaj delo zunanjih mi- 
pa še tam ne. Nadalje je prikazana n*strov, ko so začeli s tajnimi raz- 
vsa veličastna borba jugoslovanskih 9°vori, rodilo več sadu. V teh dneh 
narodov v drugi svetovni vojni; 80 na tajnih razgovorih razprav

ljali o vprašanju Berlina.
Irak je odpovedal sporazum o vo

jaški pomoči, ki ga je sklenil z 
ZDA leta 1954. Iraška vlada je od
povedala tudi dodatni sporazum iz 

Sodražici, kjer so ostali pri starih pravljala, in to zelo temeljito o leta 1955 ° presežkih vojaške opre- 
tarifnih postavkah, je pri vseh vsakem tarifnem pravilniku Nihče me in sporazum iz leta 1957, ki je 
ostalih podjetjih tendenca po z vi- ne trdi, da se ne bi smele dvigniti do!o5sl ZDA obveznost, da bodo po- 
šainju tarifnih postavk, predvsem pa plače tam, kjer imalo tudi pogoie magale pri vzpostavljanju teleko- 
velja ta ugotovitev za vodilni ka- in možnosti za dvig proizvodnje. munikacijskega omrežja. Vse te 
der v podjetjih (poviški delavcem Res je, da je marsikatero podjetje sporazume je sklenil stari režim 

—*"*' novi tarifni pravilnik pripravilo, da v Iraku- ki 80 9a strmoglavili lani.
bodo obračunavali plače

V Sodražici so jih vrnili v ponovno obravnavo

so na splošno malenkostni).
Pri vodilnih uslužbencih naj bi 

se dvignile plače za več tisoč di
narjev. Posebno značilen je primer, 
ko naj bi prejemal vodilni usluž
benec po novem 30.000 din me
sečno, stara tarifna postavka pa je 
bila 21.000 din mesečno.

Novi tarifni

po delov
nem učinku. Do tu je vse v redu. 
Tu pa se sedaj srečamo z vpraša
njem, kako se bo dohodek, ki ga 
bo ustvaril ves kolektiv, pravilno

Na svojem obisku v Albaniji je 
sovjetski premier Hrgščev med 
drugim dejal, ko je govoril o grad
nji raketnih oporišč v Italiji, tole: 
»Če bo Grčija šla po isti nevarni

razdelil med tiste, ki ga bodo poti, bo primorala vladi Sovjetske 
ustvarili? Prav tu je narobe, da bi zveze in Albanije, da se sporazu- 

pravilniki so poka- odpadlo od skupnega ustvarjenega meta o vzpostavitvi oporišč za vo-

terih podjetjih, saj so na sestankih 
pritrdili vsemu, kar jim je bilo 
predlagano od zgoraj. Tak vtis bi 
lahko vsak dobil, če bi prisostvoval 
delu sindikalne komisije, ko je raz-

nezre*ost v neka- dohodka preveč na poedince. dene izstrelke zoper Italijo in Gr-
Sindikat v Sodražici je imel vse čijo na albanskem ozemlju. Poudaril 

to pred očmi, ko so pregledovali Je tudi, da se morajo balkanski 
tarifne pravilnike. V nedeljo so ob- narodi boriti zoper ureditev raket- 
ravnavali štiri in vse štiri vrnili nih oporišč v bazenu Sredozem- 
kolektivom v ponovno razpravo z ske9a morja.
napotki, kaj naj storijo, da bo ta- Poljski zunanji minister Rapacki 
rifni pravilnik tak kot bi moral je izjavil, da bi priznanje nemške 
biti, da bo dal sindikat soglasje za meje na Odri in Nisi po zahodnih 
potrditev. zaveznikih pomenilo bistven ele-

Sindikcrlna pravna posvetovalnica

Poleg Seškovega doma v Kočevju kopljejo temelje za nov vajeniški 
dom. Ko bodo urejene še nekatere formalnosti, bodo gradnjo pospešili

Občinski sindikalni svet Kočevje 
obvešča vse sindikalne organizacije, 
da bo odprl sindikalno pravno po
svetovalnico, ki bo odprta vsak to
rek, z delom pa bo začela 9. junija 
1959. Pravne nasvete bo dajal Ju
lij Plut, sodnik Okrajnega sodišča 
Kočevje, po potrebi pa tudi drugi.

Pravno posvetovalnico bo lahko 
obiskal vsak član sindikata, kjer 
bo dobil brezplačni pravni nasvet. 
Posvetovalnica bo odprta vsak to
rek od 16. do 18. ure v pisarni 
občinskega Sindikalnega sveta, V

poslovalnici bo lahko vsak dobil 
od pravne osebe brezplačen nasvet 
iz področja delovnega razmerja in 
drugih vprašanj. Na posvetovalnico 
se lahko obračate tudi pismeno, kar 
pride posebno v poštev za odda
ljene člane. Ti bodo v teh primerih 
prejeli pismene odgovore.

VREME
7. in 8. junija pretežno lepo po

letno vreme. Od 9. do 11. junija 
pa pogostejše padavine z ohladit
vijo. Dalje bo zopet lepo vreme.

Umrla je Angela Ocepek
V ponedeljek je po hudi bolezni 

v Ljubljani umrla Angelca Ocepek, 
članica CK ZKS, podpredsednica re
publiškega zbora ljudske skupščine, 
predsednica Zveze ženskih društev 
Slovenije in funkcionarka drugih 
organizacij.

Angelca Ocepek se je rodila 3. 
septembra 1912 v Pdlju pri Ljub
ljani. Pred vojno se je vključila v 
napredno delavsko gibanje in po
stala 1935 čttm KPJ.

Med vojno in po vojni je oprav
ljala vrsto važnih političnih dolž
nosti.

V čast njenega spomina so usta
novili sklad, v katerega dajejo pri
spevke družbene in gospodarske or
ganizacije. S sredstvi pa bodo zgra
dili v Ljubljani otroško ustanovo, 
ki se bo imenovala po veliki po
kojnici.
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ministra Dullesa je za nekaj dni 
ustavil delo v Ženevi. Toda prav 
ob tej priložnosti je prišlo do ne
katerih spodbudnih znamenj za 
ugoden razplet ženevskega zase
danja. Ob grobu bivšega arhitekta 
ameriške zunanje politike so 'se 
zbrali vsi štirje zunanji ministri, 
vštevši tudi sovjetskega ministra 
Gromika. To je bil vsekakor ne
navaden dogodek, kakršnega v 
dosedanji praksi hladne vojne 
nismo poznali. Prav tako pa so 
tudi nekatere izjave vodilnih sov
jetskih državnikov o bivšem šefu 
ameriške diplomacije Dullesu bile 
izrečene v zelo pomirljivem tonu. 
Mikojan in Hruščev sta kljub nek
danjim ostrim kritikam Dullesovih 
stališč zdaj poudarila tudi pozi
tivne črte »velikega diplomata«. 
In kakor prihaja čedalje bolj na 
dan, je menda prav togi in nepo
pustljivi Dulles v zadnjem času 
precej spremenil svoje stališče in 
skušal vplivati na trmoglave za
veznike, zlasti na Adenauerja, in 
tako približati nasprotujoča ‘si sta
lišča Vzhoda in Zahoda.

če mu to ni uspelo za življenja, 
je morda prav zdaj ob smrti nekje 
zbližal obe strani, ko so za nje
govo krsto stopali glavni nasprot
niki v današnji svetovni diplo
maciji.

Prav tako so se štirje zunanji 
ministri znašli skupaj v letalu, ko 
so iz ZDA potovali nazaj v Ženevo. 
To ni bil samo nenavaden sesta
nek in prvi te vrste v zgodovini 
konferenc štirih zunanjih mini
strov, saj so razpravljali nekaj 
tisoč metrov visoko nad Atlanti
kom, pač pa je bil tudi začetek 
sestankov za zaprtimi vrati. Takoj 

po prihodu so štirje ministri na
daljevali s to prakso, ko so se 
sešli v vili britanskega zunanjega 
ministra brez obeh nemških dele
gacij.

ženevska konferenca je tako 
prešla v obdobje zoženih četver
nih razgovorov brez prisotnosti 
nepoklicanih. Javnost je tako pre
puščena zgolj ugibanjem. Toda 
čeprav so zdaj dnevni red v »di
plomaciji vil«, kot jo že imenujejo 
nekateri opazovalci, stvar tajnosti, 
večina vendarle meni, da za zdaj 
še vedno prevladuje berlinsko 
vprašanje. Počasi pa se postavlja 
tudi vprašanie konference na naf- 
višji ravni. Prav zdaj, v tem ob
dobju zasedanj v Ženevi, so se 
menda štirje ministri spomnili, da 
je pravzaprav njihova osnovna 
naloga, da utrejo pot Sefom vlad 
do konferenčne mize. Zato se že 
čedalje bolj slišijo glasovi, da bo 
do te konference prišlo že letos in 
to bržkone v jeseni. Nekateri pa 
vedo celo povedati, da bo to v 
septembru. Za zdaj je še vpra
šanje, kje naj bi bila konferenca, 
ali v Ženevi ali na Dunaju, omen
jali pa so tudi že San Francisco. 
Toda čas in kraj sta pravzaprav 
manj važna, dosti teže bo dolo
čiti vsebino in podlago za razgo
vore »najvišjih«.

Prav to pa je za zdaj glavna 
naloga štirih zunanjih ministrov v 
Ženevi. Ali bodo to dosegli za za
prtimi vrati zasebnih vil ali v 
dvorani Palače narodov, na ve
čerjah in kdpdlih ali na uradnih 
razgovorih in pogajanjih — je ko
nec koncev njihova stvar. Važno 
je le, da bodo našli sporazumno 
pot, ki bo omogočila sestanek na 
najvišji ravni, in tako zagotovili 
nadaljevanje miroljubnih naporov 
za reševanje perečih mednarodnih 
vprašanj. MARTIN TOMAŽIČ

Konkretne naloge sodraske SZDL Za nove avtobusne proge
„ . . „ „ . . , , ............................. „ . Prejšnji teden je bila v Ljub- nikov povprečno poveča za 12 do
Najvažnejša točka dnevnega reda počastitev 40-obletimce KPJ. Nekaj zacije ter društva in podjetja. ijani seja sveta za komunalne za- 14 °/». Za tolikšno število potnikov

na seji Občinskega odbora SZDL v proslav je bilo že izvršenih, ostale poleg teh so bile na rešetu tudi deve OLO Ljubljana. Predmet raz- pa ima podjetje za sedaj premalo
Sodražici 31. maja je bila delo za- proslave pa bodo 4. in 22. julija, druge stvari, tako na primer delo prave je bilo zelo kočljivo vpra- avtobusov, zato bo nujno potrebno
drug in kooperacija. Na seji so ugo- proslava krajevnega praznika31. ju- izseljeniškega pododbora v Sodra- sanje, ki iz dneva v dan jasneje nabaviti nekaj novih; letos bodo
tovili, da so bili še najboljši uspehi lija v Loškem potoku in proslava, žici, naročanje časopisov, n. pr. o zahteva rešitve: mestni promet in verjetno nabavili 10 novih avto- 
pogodbenega sodelovanja dosežem v Dragi v avgustu, ko bodo odkrili časopisu »Delo«, o katerem so me- povezava ostalih delov okraja z busov (po 14,5 milijona dinarjev),
na območju KZ Sodražica, čeprav spomenik padlim borcem. nili odborniki, da je dober list, da Ljubljano. Tako so ugotovili, da se drugo leto pa jih bodo nabavili še
bi bili lahko tudi tu rezultati boljši, Obravnavali so tudi stanovanjsko pS je predrag, o članstvu Prešer- pri podjetju »Ljubljana-transport« 14 po isti ceni, kar bi skupno
V Loškem potoku imajo v koope- skupnost in pogoje dela te skup- nove družbe in drugih zadevah. vsako leto število prevoženih pot- dalo okrog 348 milijonov din, Mož-
raciji večje površine travnikov, v nosti v občini. -- ----- - . ___
dragarskem predelu pa krompir. Dalj časa so se člani odbora usta- __

Zlate kolajne za KGP
Na kmetijski razstavi, ki je bila za tretji. 7 svinj je bilo ocenjeno

beno setev. po strelišču. Z ureditvijo igrišč ali pred dnevi v Novem Sadu, je so- za I. razred, ostale svinje pa za II. predlagal, naj bi uvedli še nekaj
Ko so razpravljali o teh stvareh, drugih športnih objektov naj bi za- delovalo tudi Kmetijsko gozdarsko razred. Dobili so tudi diplomo za novih avtobusnih prog in to v prvi

je bilo povedano med drugim tudi čeli tudi v Loškem potoku in Dragi, posestvo Kočevje z velikim uspehom, najboljšo skupino prašičev holand- vrsti za tiste kraje, ki so bili do
to, da je treba cimprej ustanoviti Poročamo je bilo, da so v Malem Razstavljali so 6 krav sivorjave ske sorte ,na sejmišču in diplomo sjej z Ljubljano bolj slabo pove-
melioracijsko skupnost v Sod raški logu v Loškem potoku mladinci že pasme iz Mlake, 30 svinj in 5 mer- za najboljšo skupino spitanih telet zani ter take kjer bi bilo dovolj
dolini. Z regulacijo Bistrice in me- začeli z urejevanjem športnega igri- jascev holandske pasme iz Cvišlar- Upa baby beef do teže 400kg. potnikov. Tako imajo v načrtu med
lioracijo travniških površin bo pri- šča. Sprejet je bil sklep, da bodo jev in 10 pitanih telet (baby beef) Vse razstavljene svinje na raz- drugim tudi avtobusno zvezo Liub-
d obl j ene precej zemlje. V povezavi člani SZDL v S od raški dolini pri- v starosti do enega leta in teže do stavi so prodali. Pitana teleta baby ljana—Kočevje preko Grosuplje Do- 
kmetovalcev z zadrugo bo šele lahko spevali s prostovoljnim delom pri 400 kg. beef, ki jih ja razstavljalo KGP Ko- brepolja in Strug. Za te nove proge
dala iz sebe zemlja to, kar pri- gradnji igrišča v Sodražici v vred- Razstavljena živina ja dosegla zelo čevje, so bila edina kolekcija te bi predvidoma potrebovali 28 avto-
čakujemo od nje. nosti 50.000 din. Prispevek bodo lep uspeh. Dobili so dve zlati ko- vrste živali, ki je odgovorjala vsem busov, posojilo za nabavo pa bt

V Loškem potoku naj bi usta- dale tudi ostale množične organi- lajni — eno za kravo sivorjave predpisom in bila najboljša na raz- znašalo okrog 406 milijonov dinar-
novili Vodno skupnost in začeli mi-_______________________________ pasme »Hana« z Mlake. Ocenjena je stavi. ^ev Eventualna izguba naj bi se
šiiti na melioracijo zemljišč v Trav- . bila za I. raizred in 'dobila diplomo. Razstavljena živina s KGP Kočevje 'kriia iz dotacij prizadetih občin in
niku in Ret j ah. V dragarskem pre- ur.bh.iK.it/xi v m. Krava »Hana« je dala lani 5247 h- se je ponovno afirmirala in ponesla okraja
delu pa bo treba začeti z ureditvijo *—’ -**------- ~~ ■■J-----*•— —*—-------- -- —*■ —*• -------- —
pašnikov.

Organizacije SZDL naj bi redno vili v razpravi o gradnji športnih 
sprejemale kooperacije, obenem pa objektov. V Sodražici naj bi se za 
se pripravljale na jesensko pogod- šolo uredilo igrišče. Potreba je tudi

na je tudi nabava petih avtobusnih 
prikolic, vendar za sedaj še ne ve
do, če bi to bilo rentabilno, ker 
bi precej oviralo promet.

Razen tega je »SAP-turist biro«

Govorili so tudi o čedalje večjem
DESETKRAT VEC

Črni ribezen je že dobil »domo- trov mleka. Zlato kolajno, diplomo v svet uspeh živinoreje na Kočev- 
vinsko pravico« na zadružnem po- in uvrstitev v I. a razred je dobil skem. Uspehi, ki so jih dosegli na mestnem prometu "posebno v času' 

V gornjem delu občine v Loškem sestvu na Vidmu. Lanski nasad, ki merjasec holandske sorte iz Cviš- ralzstavi v Novem Sadu, so kolektivu ko nudje hodijo na delo in ko se 
potoku in Dragi naj bi se kmeto- je imel okrog 500 sadik, so letos lar.jev. Nadalje so bide 3 krave oce- KGP lahko v resničen ponos. J
valci bolj oprijeli vzreje klavne ži- povečali z novimi 5.000 sadikami. njene za I. razred, 2 za drugi, 1 pa 
vine, predvsem mlade. V višinskih 
predelih ni pogojev za žitarice, za

-ta vračajo domov. To vprašanje bi se 
mogoče deloma odpravilo z raz
makom delovnega časa. Sklenili so

ZS&VZLZZEVŽ la ..pametnim" Uolenjevaščanom je že žal!
zorili na to, da je bito v zadnjem skušala urediti okrajni promet,
času precej živine okužene. S tem Te dni je naneslo, da smo se na potrebovala kmetijskega tehnika, nico, ki bo na uslugo zadružnikom Proučili naj bi tudi na katerih od
je bila prizadejana velika gospodar- poti po Ribniški dolini ustavili tudi Napredek kmetijstva je povezan s predvsem tistim, ki zaradi pomanj- teh novih prog bi promet prevzela
ska škoda. Preiskava je v teku, da v Dolenji vasi. Zanimalo nas je, strokovnim kadrom. kanja delovne sile ne bi zmogli železnica in kje avtobusi P
se ugotovi krivce okužbe. Da v bo- kako uspevajo posevki, katere so Ko smo se mudili v kmetijski košnje, 
d oče ne bi več prišlo do okužb, je posejal; kmetje v pogodbenem so- zadrugi, smo zvedeli, da so 30. ma- 
nujno, da tudi v tem kraju uvedejo delovanju z zadrugo. Zvedeli smo, ja oddali zadnjo trgovsko posloval - 
umetno osemenjevanje živine. da je italijanska pšenica kooperan- nico. Prevzeto jo je trgovsko pod- 

V razpravi o organizacijskih vpra- tov precej boljša kot ona ostalih jetje »Merkur« iz Ribnice. Zadruga 
šanjih osnovnih organizacij Socia- kmetovalcev. Tisti, ki so dali v ko- se bo sedaj lahko v polni meri po- 
listične zveze je bito poudarjeno, operacijo košenice, bodo imeli dva- svetila izključno kmetijski dejav-

Soglasje k tarifnim pravilnikom
(Nadaljevanje s 1. strani) katera notranja nesorazmerja. Ni

... Povsem brez smisla je neupravi- pa dal soglasja k tarifnemu ora
da je treba redno skrbeti za vklju- kratni pridelek, to je enkrat boljši nosti — izboljšanju zemlje, pove- čena težnja za višjimi plačami brez viiniku podjetja »Dom« ker ie bil
čevanje novih članov. Do 1. julija pridelek krme kot tisti, ki niso ho- čani kmetijski proizvodnji, odkupu utemeljitve, če podjetje to sploh dostavljen šele pred sejo, zavrnil
naj bi bila pobrana članarina, če teli imeti pri tem »zveze« z za- kmetijskih pridelkov, živinoreji, zmore. Prav lahko se zgodi, da bi pa pravilnike podjetja »Mesar« in
ne celoletna pa vsaj polletna. drugo. Z viškom pridelka bodo lahko predvsem pa vzreji in izboljšanju na koncu leta zmanjkalo sredstev »Promet«.

Na tej seji so odborniki sklenili, plačali gnojilo, ki* jim ga je dala rodovniške živine. za redne prejemke, ali pa bi mo
da se izvolijo potrošniški sveti v zadruga in še dohodek bodo imeli. V zadrugi so nam povedali, da rali denar celo vračati. Na koncu seje je predsednik ObLO 

povedal še nekatere misli in po-
Sodražici, Loškem potoku in Dragi. To nam zgovorno pove, da pomeni imajo v načrtu regulacijo potoka Navedli bomo za nekatera večja udaril, da je napačno mnenje ne- 
Za te svete so predlagali: za pod- zadružno sodelovanje napredek tako Ribnica in v zvezi s tem meliora- podjetja, kakšno je razmerje med katerih predstavnikov kolektivov,
roč j e Sodražice in okolice 17, za pri izboljšanju zemlje in večji do- cijo zamočvirjenih površin, kjer osebnimi dohodki in sklad; po pred- ki mislijo, da jim strokovni usluž-
Loški potok 13, za področje Drage hod ek. Nemara je marsikateremu raste kisla krma na področju Pri- toženem tarifnem pravilniku za le- benci občine zavračajo tarifne pra-
pa 7 članski potrošniški svet. O žal, da ni poslušal pametnih na- gorica—Dolenja vas—Blate. Z rp- tos. Prva številka pomeni odstotek, vilnike. Samo njihovi nesebični po-
predlogih naj razpravljajo in jih svetov zadruge in vstopil v pogod- gulacijo in melioracijo bi pridobili ki gre od čistega dohodka na osebne moči se lahko zahvalilo da zbor
potrdijo na sestankih Socialistične beno sodelovanje z njo. okrog 100 ha zemlje. Tu bi bile prejemke (plače), druga pa odstotek
zveze po krajevnih odborih. Brez Pričakovati je, da bo drugo leto lahko dobre njive in travniki saj za sklade podjetja.
dvoma bodo sveti v korist potroš- med kmetovalci, tudi med dolenje- je zemlja brez kamna, 
nikom in trgovini. vaškimi, večji odziv za pogodbeno

Dotaknili so se tudi dela komi- sodelovanje, saj so se lahko /Me
sije za izobraževanje pri Obč. od- pričali, da kooperacija ni kolektivi- 
boru SZDL in njenih nalog, ki jih zacija zemlje, kot se je marsikdo 
ima z izobraževalnim delom, org a- po nepotrebnem bal. 
nizacijo predavanj itd

Rudnik: 90 %
Naj povemo še to, da je KZ Do- jemke, 10 °/o za sklade. Na predlog 

lenja vas nabavila motorno kosil- zbora proizvajalcev bodo ta odstotek
------------------------------------------------Še popraviti v "korist skladov. TeR-

I stilana: 81 % za plače in 19 % za

ni zavrgel več tarifnih pravilnikov, 
ker sta oba uslužbenca sproti opo- 

za osebne pre- zarjala kolektive na nepravilnosti.
Mc

NOVE CENE ZA GOVEDO stilana: 81 7o za plače in 19 7c za IZBIRA ZDRAVNIKA
Na_ posebnem sestanku so se po- sklade. Ključavničarstvo: 88"/» in V Mariboru so te dni uvedli prosto 

Da bo zadruga v Dolenji vasi oblaščene organizacije dogovorile o 12 %, »Avto«: 87,5 %>, 12,5 % ; Tr- izbiro zdravnika. Vsak si lahko sam
Na obravnavi so imeli program v lahko kos svojemu delu, bi nujno hov ih odkupnih cenah za govedo, gopromet 86,7 °/o : 13,3 %; Po- izbere zdravnika in mora k izbra-

Za II. razred goveda s 50 do 55 % slovna zveza 90 % : 10 %>; Elektro nem zdravniku hoditi do kanca le-
Vse bolj prodira mehanizacija tudi na naše klavnosti bodo plačevali do 148 din, 86,7 °U : 13,3 %. ta. Ob začetku novega leta pa vsak

travnike. Na upravah Kmetijsko gozdarskega za V*- razre(i do .1-25 din, IV. do 110 Zbor proizvajalcev je naročil, da bolnik spet lahko zamenja zdrav-
posestva Kočevje imajo 12 novih motornih in raz- do 88 din za kg žive teže. nekateri kolektivi popravijo še ne- nika.
kosilnic. Mehanizirani kosec Jože Stanko iz 
Cvišljarjev nam je povedal, da zlahka pokosi 
do 3 ha travnika na dan. Tudi zaslužek je 
dober, ker je plačan od količine pokošene 
trave, nam je v šali rekel: »Zaslužim, kolikor 
sam hočem!«

,Uom izdeluje cementne silose za avtomobile
Podjetje »Dom« Kočevje je Še boju za koprodukcijsko proizvodnjo letu predvidoma okrog 25 milijo- 

mlado podjetje. Kljub »mladosti« in so jih pred kratkim uspešno za- nov dinarjev. Z novimi »cement
na se je že dobro uveljavilo in nji- ključih. Podjetje FAP iz Priboja nimi« kamioni odpade nakladanje in 
hovi proizvodi se vedno bolj uve- bo poslalo »Domu« letno do 25 prekladanje cementa od cementarne 
ljavljajo. V kovinski delavnici, ki 7 tonskih karoserij kamionov in isto ko nakladajo cement na kamione, od
je najpomembnejši obrat v pod- število 12 tonskih prikolic, na ka- 
jetju, izdelujejo transportne vo- tere bodo v »Domu« montirali že- 
zičke, ki gredo dobro v prodajo v lezne silose za prevoz cementa

tam na vagone iz vagonov pa spet 
na kamione, iz kamionov v skla
dišča iz skladišča pa na gradbišče.

Lovci za zeleno mizo

razne kraje države. Za solidno iz- na kamion 2 jm 2 na prikolico. Vse Z novim vozilom bodo vsa ta vmes-
delano blago ni težko najti kupca, naprave za železne silose, ki jih na dela odpadla. — Kamion bo
Do sedaj niso dobili še nobene re- bodo stavili na kamione in priko- prišel v cementarno, tu ga bodo na- 
klamacije od kupcev za vozičke, lice, bodo izdelali sami. Tako ure- polnili, potem bo odpeljal tovor na- 
Letna proizvodnja transportnih vo- jen kamion s prikolico bo lahko ravnost do betonskih mešalcev na 
zičkov znaša okrog 1500 komadov, prevažal 15 ton cementa. gradbišče. Vreče za cement ne bo-

V prizadevanju za nadaljnji raz- Tak način preurejenih kamionov do več potrebne, s tem pa bo pri- 
voj proizvodnje v podjetju so za- in prikolic za prevoz cementa je hranjeno 1600 din pri toni cementa,
čeli predstavniki »Doma« že lani z v naši državi nov, čeprav ga v za- Omeniti moramo tudi higiensko
razgovori s podjetjem FAP v Pri- hodnih državah, na primer v Nem- plat novega načina transporta ce-

i.............-.....................    i čiji, že dalj časa uporabljajo. Za menta — delavci, ki so nakladali
uvedbo takih kamionov in prikolic sli razkladali cement, ne bodo več

Lovci so se strinjali s predlogom, nih težav. Naša lovišča so polna za prevoz cementa so prvi prišli vdihavali cementni prah, ki je
da se v Kočevju uredi lovski mu- srnjadi. V bodoče naj bi streljali na idejo v podjetju »Dom« Nekaj zdravju škodljiv,
zej. Iniciativo za ustanovitev lov- tudi srne, ki so godne za odstrel iz tujih izkušenj, predvsem pa po

28. maja so se zbrali v Kočevju tekali v redu in brez večjih pro- štvo Kočevje.
skega muzeja je dalo Muzejsko dru- in ne samo srnjakov.

Lovske družine naj bi
Če vemo, da stane kamion s pri

svoji zamisli so izdelali prototip kolico z napravami za orevoz ce- 
večkrat takega vozila in ga poslali tovarni menta 17,500.000 din, potem se ga

člani »zelene bratovščine« — Lov- blemov. Pokazalo pa se je, da je Nadaljevati bo treba z urejeva- organizirale skupne love in brakade. FAP v Pri,boj. Konstrukcijski biro zainteresirani gospodarski organfza- 
ske zveze Kočevje. Prišli so iz vseh povezava med Lovsko zvezo in dru- njem lovskega katastra. Najprej pa Na takih skupnih lovih se izme- FAP v Prifooju ie potrdil prototip ciji splača nabaviti, saj ga prak-___-I .. 1 1,^X« 1___________ 1 •_ £1_______i ___X   l — X« K/-X t-nUn -in 4-t.nUr. ii:________•____ • in nioin VY1 i C H in i — ..i... i . . . “ ^ ^ ** . • v  .. -predelov bivšega kočevskega okraja, žinami prešibka in jo 
koder sega področje Lovske zv^ze okrepiti.
Kočevje. V svoji sredi so pozdra
vili tudi podpredsednika Republiške

bo treba je treba urediti oznamenjevanja in njajo misli in izkušnje in se utr- 
drugo, kar je s tem v zvezi. To juje lovsko tovarištvo.

V razpravi se je najprej oglasil terja veliko dela. Pri urejevanju 
k besedi delegat iz Ribnice. Med meja bodo nosile del stroškov tudi

lovske zveze Slovenije dr. Dularja, drugim je dejal, da je problema- lovske družine.
Občni zbor je vodil predsednik Lov- tično, ker se prispevki, ki jih pla- Med nekaterimi lovskim; druži 
ske zveze Janez Lavrič.

Upravni odbor Lovske zveze je

Lovska družina Ribnica je dala je bila sklenjena ustrezna pogodba 
lep zgled z gojitvijo fazanov in za proizvodnjo.

in dal pristanek za izdelavo v ko- tično lahko izplača s prihranki s 
produkciji. Med obema partnerjema prevozom cementa že v enem letu.

čujejo lovske družine višji lovski nami so spori zaradi lovskih meja.

jerebic. Z gojitvijo perjadi naj bi 
začeli tudi v ostalih krajih.

V živahni razpravi,, v kateri je

Kot smo že v uvodu omenili, na-
__ ___ meravajo v »Domu« v koprodukciji

V čem je korist novega tovornega s FAP iz Priboja izdelati letno 
vozila za prevoz cementa? Z no- predvidoma 25 garnitur vozil v let- 
vim načinom prevoza cementa se ni realizaciji okrog 200 milijonov

organizaciji iz leta v leto zvišujejo. To naj bi čimprej uredili v med- sodelovalo veliko lovcev iz raznih bodo cementarnam in gradbenim dinarjev. S proizvodnjo so že za- 
uspešno vodil delo. V pomoč uprav- Ribniški lovci so zelo delovni. Se- sebojnem sporazumu. krajev, smo med drugim tudi sli- podjetjem znatno znižali režijski čeli. Tudi za naprej bo »Dom« po-
nemu odboru so bile ustanovljene daj so začeli z gradnjo že tretje Na občnem zboru so govorili tudi šali, naj lovske družine iščejo no- stroški. Kompletna garnitura, to je leg te proizvodnje izdeloval kakor
komisije, ki pa niso v celoti iz- lovske koče, dve so zgradili že o tem, da bo potrebna strožja kon- vih oblik dela, predvsem pa naj kamion s prikolico, prihrani v enem doslej transportne vozičke,
polnile pričakovanj. Pri delu si je prej. Predsednik Lovske zveze, to- trola, kako družine odvajajo izku- skrbe za vzgojo mladih lovcev, to
na jveč prizadevala komisija za ure- variš Lavrič, je obrazložil, kam gre- piček od uplenjene divjadi Lovski varištvo in drugo. V lovskih orga-
jevanje lovskega katastra. Tudi ko- do in komu so namenjeni izdatki zvezi. Lovski izpiti niso bili pre- nizacijah ne smemo iskati osebnih
misija za lovski turizem je izpol- proračuna Lovske zveze. Prispevki strogi, kakor so nekateri menili, koristi. Vrste lovcev je treba tudi
nila svoje naloge. 'Kinološka ko- so se zvišali, ker so se zvišali tudi Prav je, da bodo naši lovci spo- povečati.

Nastop gasilcev v Ponikvah
misija je dosegla zelo lepe uspehe, izdatki za administracijo in drugo, sobni opravljati svoje delo. 
Najvažnejša med kinološkimi pri- Pojasnila je dal tudi na aruga vpra-

Občinski gasilski zveizi Dobre- veščine v primeru potrebe. Gasilcem 
Lovce je v imenu Republiške lov- polje in Lašče bosta organizirali v želimo kar največ uspeha ob na- 

ske zveze pozdravil dr. Dular, ki počastitev 40-obletnice KPJ 7. ju- stopu.Slišali smo tudi, da bo v ribni-
reditvami je bila preizkušnja lov- Sanja tako tehničnega kakor stro- škem muzeju tudi lovski oddelek, je pohvalil delo lovcev, dal več ni ja v Ponikvah velike gasilske vaje. 
skih psov za delo po krvni sledi kovnega dela lovcev in lovskih dru- Na razpolago bodo imeli dve sobi. tehtnih napotkov in povedal marši- Strokovna 5 članska komisija bo 
i« it Lovci so razpravljali o lovskem kaj zanimivega, kar bo lovcem v ocenila vaje nastopajočih v vseh pa-

lovske družine Velike turizmu, ki je resda šele v po- korist pri njihovem delu ----- *" " ' "
16. in 17. avgusta v Kočevju. Bila žin. 
je to prva prireditev te vrste sploh Delegat
v katerikoli lovski zvefci. _ __________ _ ___ ^ _____  _______

Po zaslugi naših lovcev se je datkov za administracijo Lovske naše kraje prihaja vedno več tuj- navali tudi druga vprašanja iz svo- pohvala. Gasilsko" društvo Ponikve To"pobudo "mladih moramo"pozdVa-
Poljane se je najprej dotaknil iz- vojih, vendar je začetek dober. V

...... ___r_ JAZZ V LAŠČAH
nogah. Tri najboljše napadalne sku- Mladinska organizacija v Velikih 

Na občnem zboru so lovci obrav- pine gasilcev, bodo prejele pismene Laščah je ustanovila jazz orkester.

volčja nadlega zelo zmanjšala. Ra- zveze, češ da so previsoki. Dejal cev, ki proti odškodnini love 
čunajo, da so trenutno na Kočev- je naj bi bil tov dostopen širšemu naših loviščih, 
skem 3 volkovi. Od leta 1945 do krogu. Vprašal je kako je z ure-

jega področja. Reči moramo, da je bo ob tej priliki podelilo priznanje viti. Mladi ljudje se morajo nekje
zbor zelo lepo uspel. Na kraju so gasilcem, ki so 10, 20 ali več let izživljati in prav glasba privlači

Udeleženci zbora so razpravljali izvolili nov upravni odbor Lovske aktivno delali. mlade ljudi. Mladi glasbeniki v La-
sedaj je bito na Kočevskem uple- ditvijo lovskega katastra. Omenil je tudi o načrtih odstrela divjadi. Bili zveze, delegate za občni zbor Lov- Velika gasilska manifestacija do- ščah vadijo, na občinski praznik 
njenih skupno 126 volkov. tudi, da bi morala biti med tov- naj bi realnejši. Družine, ki izpol- ske zveze Slovenije in sprejeli pro- brepolljskih in laških gasilcev v Po- 19. septembra pa bodo pokazali, kaj

Občni zbori lovskih družin so po- skim; družinami večja povezava. nijo plan odstrela, nimajo finanč- račun za leto 1959/1960. nikvah bo pregled pripravljenosti in so se naučili.
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pine partizanov s tako nadmočnimi 
sovražniki — Italijani.

Razen mladincev lz Kočevja in 
Kolpske doline se je tu zbralo še 
več sto domačinov z obeh strani 
Kolpe, prišli so tudi stari borci, ge-

_ _ | _ a | | VB| 08 10°-LETNICI RDEČEGA križa in dnevu krvodajalcevlyllfldinSKB proslava V Papozih Dušanka švigeii: Delo Rdečega križa
Predsednico Občinskega odbora odbora RK. Na tem mestu sem bila uspehi. Ljudje si želijo zdravstve- 

Mladjna občine Kočevje je mi- kratek čas mlade poslušalce povedla borbi nudili partizanski vojski. Rdečega križa Kočevje, tovarišico dve leti, ko smo se preselili v Lož. nih predavanj, zato jih bomo or- 
nulo nedeljo praznovala 40-letnico v čas pred sedemnajstimi leti, ko Nastopili so še recitatorji iz šole Dušanko Švigelj, smo prosili za Po dveh letih smo se spet vrnili v ganizirali tudi v bodoče.«
ustanovitve SKOJ (Zveze komuni- se je junaštvo naših ljudi zlilo v v Fari, pionirji tamburaši iz Ko- razgovor o delu jn pomenu te or- Kočevje in takoj, to je bilo leta
stične mladine Jugoslavije). Več sto en sam boj za narodni obstoj in čevja in telovadci kočevskega Par- ganizacije v kočevski občini. 1950, sem prevzela mesto predsed-
mladink in mladincev ter ostalih svobodo. tizana. nika 00 RK Kočevje. Predsednica
se je na avtomobilih najprej pri- Skozi stoletne gozdove je spet Mladina Kočevske je svojo letoš- »Tovarišica predsednica, vi že 00 RK sem bila do združitve okraja
peljalo v bližino Taborske stene nad odmeval ropot avtomobilskih mo- njo proslavo zaključila s ponosom, vrsto let vodite organizacijo Rde- z ljubljanskim. Potem sem bila
Papeži. Tu, prav blizu jame v Ta- torjev, ki so mladino popeljali pre- da je naslednik herojskega SKOJ, čega križa v kočeiteki občini. Ali predsednica Občinskega odbora RK
borski steni, je bila kratka sloves- ko Čabra na slavnostno proslavo v ki ji bo tudi v bodoče svetšl vod- nam lahko kaj poveste o delu RK Kočevje, kar sem še danes,
n ost s petjem gimnazijskega pev- Papeže. Pripravljalni odbor za to nik v boju za napredek in lepše v povojnem obdobju?« Rdeči krj- je imel v povojnih
skega zbora in igranjem rudarske proslavo in tamkajšnje organizacije življenje vseh nas. »Nekako sredi poletja 1946 sem [etib jn ima tudi še danes zelo
godbe. S posebnim zanimanjem pa so pripravili vse potrebno, tako da M. Cetinski prevzela mesto tajnika Okrajnega važno vlogo. V prvih letih po vojni
so prisotni poslušali spomine Tone- se je po okrgpcilu pred tretjo uro se je rr bavil predvsem z raz-
ta Hočevarja na junaško borbo sku- popoldne lahko začela proslava. 1 J j -j rr)l/ Pl I • deljevanjem materialne pomoči ob

............................. Ustanovitev Kt\ na svobodnem ozemlju pomoči ostalih organizacij. RK je
poizvedoval za pogrešanimi in umr-

18. junija 1944 je bil v Gradacu 0 nalogah in pomenu Rdečega križa Umi v taboriščih in drugo. To so 
Beli krajini ustanovljen Rdeči v novih pogojih, v novi Jugosla- bile najvažnejše naloge organiza- 

neral LM Ivan Lokovšek-Jan, na- križ Slovenije. Med delegati, ki so viji. Z razsulom stare Jugoslavije cije v obdobju od leta 1945—1950. 
rodni heroj — domačin Jože Ožbolt, sodelovali na ustanovnem sestanku je bil razbit tudi RK in je treba Po letu 1950 smo začeli z zdrav-
sekretar Občinskega komiteja ZK, te organizacije takorekoč še sredi postaviti nove temelje tej humani stvenim prosvetljevanjem, ki je med
predsednika občin Kočevje in Ca- vojne, je bil tudi Lojze Šega iz organizaciji. Delegati so dobili na- najvažnejšimi nalogami RK. Začeli 
bar, predstavniki OK LMS Ljub- Ravnega dola pri Sodražici. Tovariš loge, da začnejo v krajih, kjer ži- smo s tečaji ženske vaške mladine, 
ljana in drugj. Šega, ki je tudi v vseh povojnih vi jo in delajo, z ustanavljanjem or- tečaji za prvo pomoč itd. Skozi te-

Po uvodnem pozdravu predsedni- letih aktiven delavec in funkcionar ganizacij RK. čaje za žensko vaško mladino je
ka Občinskega komiteja LMS Ko- Rdečega križa, dalj časa je že pred- Tovariš Šega je pripovedoval, da šlo veliko deklet, ki so si pridobile obletnico 'bomo praznovali tudi Dan 
čevje sta izvedla krajši program sednik Občinskega odbora RK So- so začeli naloge, ki so jih spre- vsaj osnovno znanje o higieni, negi krvodajalcev?«
rudarska godba in pevski zbor g im- dražica, nam je povedal nekaj vtisov j el j v Gradacu, kmalu izpolnjevati bolnikov, urejanju vasi itd. Zadnjo »Rdeči križ je organizator krvo-
nazije Kočevje. O praznovanju 40- z ustanovnega sestanka RK Slo- in ustanavljati organizacije RK na zimo smo imeli take tečaje v Po- dajalske akcije. Da dosegamo iz leta
letnice SKOJ in sedanjem delu mla- venije. področju Rajonskega odbora So- lomu, Osilnici, Željnah in Pred- v leto tako lepe uspehe v krvo-
dine pa je govorila Tea Andoljšek, Takole se je začelo. V juniju 1944 dražica. Naj omenimo, da je bil v gradu. Lani smo začeli s tečaji za dajalski akciji pa moramo poleg RK
sekretarka Občinskega komiteja je dobil od Okrožnega odbora OF tistem času Šega sekretar Rajon- nego bolnikov na domu. Ti tečaji so omeniti tudi sindikate in zdrav-
LMS. Prisotni so lepo pozdravili vabilo, naj se udeleži ustanovnega skega odbora. zelo potrebni in koristni — dekleta stvene delavce, ki pomagajo z raz-
mladinske patrulje s Stružnice, sestanka RK v Gradacu. Na pot je Najvažnejše naloge Rdečega križa so dobila vsaj osnovne pojme o nimi predavanji in filmi o pomenu
Kolpske doline in Loške stene. Ivan šel peš in potoval sam. Ko je pri- med vojno so bile razdeljevanje negi bolnikov. krvodajalstva. V naši občini smo
Lokovšek-Jan je razvil prapor Ob- šel v Gradac, so bili tam zbrani materialne pomoči najpotrebnejšim. Prirejamo tudi tečaje za delavke zaje^ vse vasj v tej akciji Lani
činskega komiteja LMS Kočevje in delegati iz raznih krajev Slovenije Njihovo delo je prišlo posebno do v podjetju. Tak tečaj smo zaklju- je bil plan preSežen za 40 °/o, tudi
ga izročil v varstvo predsedniku — vseh je bilo okrog 200 v civilu izraza v začetku leta 1945, ko so čili v podjetju »Ključavničarstvo«. jetos j® bil uspeh zelo lep.«
tega komiteja. Nato je govoril o in uniformah-partizani. Sestanek je zavezniki v večjih kdličinah po- Na teh tečajih dekleta praktično

Tone Hočevar govori o svojih spo- težkih bojih za svobodo in nese- bil v gradu, trajal pa je ves dan. šiljali materialno pomoč v prehrani, spoznajo, kako se lahko obvarujejo »Pripravljate morda posebno pro-
minih na Taborsko bitko hični pomoči in podpori prebi- Dvorana, v kateri so zasedali, je obleki, obutvi itd. Ta pomoč je bila nesreč pri delu, kako naj nudijo slavo v počastitev stoletnice RK?«

valstva teh krajev in se še enkrat bila lepo okrašena. Med delegati je pravjgno razdeljena vsem tistim, ki prvo pomoč, s higieno itd. »Da, in sicer 9. junija. Tega dne
Že ob nastajanju partizanskih cet v imenu vseh partizanov zahvalil vladalo svečano vzdušje. Govorniki, gy bjji do tega upravičeni. Naj še pripomnim, da smo 1950. bo v Šeškovem domu Obč. odbor

se je v jami^ v Taborski^ sterd na- za vso pomoč, ki so jo v štiriletni imen se ne spominja, so govorili jz prvjh skromnih začetkov se je leta začeli z raznimi zdravstvenimi RK organiziral proslavo v počasti-

Dušanka Švigelj

»Letos praznujemo sto let huma
nega in plodnega dela RK. S to

selil štab Kočevskega bataljona; tu 
so tiskali tudi prvi partizanski ča
sopis v teh krajih, sem so prihajali 
kurirji, okoliški prebivalci so pri
našali hrano in kmalu so s pomočjo 
izdajalca za to zvedeli tudi sov
ražniki.

24. julija 1942 je Italijane v ne
posredno bližino jame pripeljal iz
dajalec. Glavnina partizanov je bila 
odšla v akcijo. Napadalci so se 
skrivoma priplazili do straže pred 
jamo in ubili stražarja. Začel se je 
krvav boj, ki je trajal do noči. 
Kljub slabi oborožitvi m pomanj
kanju municije, so partizani ju
naško odbijali vse napade in vsaka 
krogla je zadela v polno. Jamo so 
pričeli Italijani obstreljevati s to
povi in strojnicami z letala ter ob
metavati z metalci plamena.

Jama je bila kmalu v dimu. Pri
sotna partizanka se je spomnila, 
da je prek tesnega prehoda še ena 
jama. Preživeli borci in ranjenci so 
se zvlekli v jamo in jo zazidali. 
Misleč, da so pobili vse partizane, 
so se Italijani umaknili.

RK razrastel v mogočno organi- predavanji in filmi,. malimi asana- tev 100-letnice delovanja RK zdru- 
zacijo in z odgovornimi nalogami, cijami v vaseh, urejanjem gnojišč ženo s proslavo Dneva krvodajalcev 
ki jih vestno izpolnjuje. in drugim. Doseženi so bili lepi in 40obletnico KPJ. Na proslavo se

skrbno pripravljamo. Sodelovali bo- 
#%■ v- i ■ / a a v• • do tudi mladi tamburaši, harmoni-Obcmska konferenca v Sodražici karji. recitatorji itd. ob tej priliki

bodo prejeli večkratni krvodajalci
Nedavno je bila v Sodražici ob- od januarja do konca marca. Pre- priznanja, prav tako tudi sindi- 

čiinska konferenca Rdečega križa, davanja so bila kvalitetna. Ob za- kalne podružnice iz nekaterih ko- 
Konferenco je začel predsednik Alojz ključku tečaja so šle tečajnice v lektivov, ki so bile najbolj priza- 
Šega, ki je pozdravil delegate m Ljubljano in si tam ogledale dve devne v krvodajalski akciji.« 
goste kliniki.
‘ V občini imajo skupno 1077 članov V občini je 6 šolskih mlečnih ku- ocenjujete delo podmladka
RK od tega v Sodražici 146, Za- hm j. Dnevno se hrani 584 od skupno Rdečega knza. « 
mostecu 68, Zapotoku 32, Žimaricah, 617 otrok Hranijo se s toplimi in »Na vseh šolah imamo podmladke 
GtobeU in Podklancu 70, Loškem mrzhrm jedili. Obrok stane 6 din. RK. Podmladkarji so zelo marljivi 
potoku 272 dn Dragi 420 članov. z "tokom ta moko so kuhinje dobro v raznih akcijah ki jih organizira 
Članarina je bila vsa poravnana, ^zene. ObLO je dal lani iz svo- RK, skrbijo za čistočo v razredih, 
Podmladkarji RK so na vseh šolah iega proračuna 495.000 dta dotacije, pišejo naloge bolnim učencem in 
in jih je skupno 588. Lani sta bila ™ let° 1959 Pa ^ Puranih 500.000 jih obiskujejo na domu. V šolah 
2 podmladkarja na seminarju v dm' Kuhance mle*rah kuhinj pla- imajo higienske kotičke, prirejajo 
Brežicah. V lanskem »Tednu mla- ču-ie 0bL0 ter 80 ‘udi socialno za- tečaje za prvo pomoč itd.«

Na proslavi v Papežih, Je razvil prapor Občinskega komiteja LMS Ko- dosti« so podmladkarji priredili Y »AZi nam lahko zaupate kake so
čevje tovariš Jan in ga izročil v varstvo predsedniku Občin. kom. LMS ra2ne proslave in tudi športne pri- dobro urejene osnovne naloge RK sedaj in kakšni

nu-0' , x , ‘ Rdeči križ je razdelil med letom 50 naMŽ za Prihodnje?«
Obciinški odbor RK ima več kom- mad siromašne večje količine mleka »Naloge Rdečega križa so široke.

V boju pa so padli Franc Bombač- 
Matjaž, intendant bataljona - Aleks,

MATI sij: za zdravstveno prosivetljevanje, y “p,raihu> sira, moke, 90 CARE pa- V organizaciji RK delajo člani pro- 
krvodajalstvo, borbo proti ailkoho- j^etov, tudi čevlje in obleko, stovoljno v raznih humanih akcijah.

Na dvorišču med skednjem, ve- Angelca in obšla s pogledom Zinin hzmu. Komisija za borbo proti TBC Po dva>krat ^ predvajali zdrav- Člani sodelujejo tudi v ostalih or
li čiteij Lado Vrtačnik," kurir Tine gasto drvarnico in skladovnicami napeti život. Ta trenutek je občutila -,e. z ostalimi člani RK sodelovala 9tv0ne filme v Dragi, Loškem po- ganizacijah, tako v šolskih odborih,
Obranovič borca Franc Krže in Lah drv, v vetru, ki je nosil v neenako- Zina vso bedo svojega telesa, svoj Pn “uorografški akciji, ki je lepo toku lln Sodražici. Zvezi borcev, zdravstvenih svetih
peliks - Lautar devetletni pionir merniih sunkih iz oblačnega neba povešen trebuh, otekle noge, slab uspela. Pokazalo se je veliko novih Na konferenci so sprejeli prora- in drugje. Naj omenim, da imamo
Vinko Kalčič in dvanajstletni Jaka redke drobne kaplje dežja, je frfotalo vid in raz oran, pust in siv; obraz, ki ° ,?n|; Komisija za borbo proti ^ M ]eto 1959. ki predvideva okrog 2600 članov RK, osnovnih
Turk. 13. junija istega leta pa je le še nekaj mokrega perila. Zina ga jo je delal še starejšo. alkoholizmu pa naj bi) postavila 445 qqq djn dohodkov ta izdatkov, organizacij pa je 26. V počastitev
padel operativni oficir odreda Mar- je pobirala; obupala je, da bi se da- »Res že težko... Oh, vsako leto večjo pozornost temu zlu. ObLO je odobril dotacijo v znesku 40-obletnice KPJ tekmujejo orga-
tin Černe. nes še ka!j posušilo. Za trenutek ji otrok! Peto dete nosim.« To zadnje Koordinacijski odbor je prisostvo- 100.OOO ddin. nizacije RK med drugim: v dvigu

Tone HrvWnr ie končal in akordi ite ušel pogled do težkih oblakov, ki je že večkrat rekla ta ji .je kar samo val sejam odbora. Reševal je vse jz cei0(_ne razprave na konferenci članstva, organizaciji tečajev zaone Hočevar je Končal in aKorui ... , , Hj, J »trohami ta ušlo Z lezika. »Uh. ta ntrnča/l čin- nail ono ,k; cmlalo V nnsamezns ,„ui. __ ■_____ j. ms___ ___________ j____  _______ x:Jih je jug podil nad strehami ta ušlo z jezika. »Uh, ta^ otročad člo- naloge, ki so spadale v posamezne iabko ugotovimo, da je bilo delo RK nego bolnikov na domu, v pomoči
potem se je še hitreje stegovala do veka izsesa. Peri, briši in jih po- komisije, o nalogi občtaskega od- uspešno. V bodoče pa bo potrebno stanovanjski skupnosti, v izboljšavi
ščipalk in jih odpenjala. Francetovih slusaj, ko kričijo. Prekleti mulci.« bora v zvezi z republiškimi Sklepi, §e bolj skrbeti za zdravstveno vzgo- prehrane, v šolskih mlečnih kuhi- 
hlačk, ki so visele najviše, tam, kjer Tacaš so se pripodili otroci, dva 0 občnih zborih krajevnih org. fluo- mladine, vključevanje mladine v njah, organiziranju aktivov RK v 
je bila privezana vrv, ni mogla do- Z tarna an Angelčm Janko. Našli so rografiranja, zdravstvenem presvet- podmladke RK. Za 40-obletnico KPJ podjetjih in drugem. Tudi vnaprej 
seči. Stegovala se je, brezuspešno, kup zapacanega snega, ki je šele jjevanju delavk, krvodajalstvu, po- na1 bi tudi organizacija RK prispe- bo osnovna naloga RK zdravstveno

tla se je, da se ne bi pretegnila potem, ko so z vrhnje plasti na- slovanju šolskih mlačnih kuhinj ta vaja svo1 deiež z raznimi priredit- prosvetljevanje ljudi in pomoč naj-
»Pocakaj, bom jaz!« se je s sosed- pravdi vsak nekaj kep, pokazal svo- drugih važnih vprašanjih. vamd 2drav9tvenimi predavanji, hi- potrebnejšim, boj proti alkoholizmu,

godbe so pretrgali nit, ki je za

PROSLAVA RDEČEGA KRIŽA
V KOČEVJU ___ _______

Občinski odibor Socialistične zveze Ra]a gg ja. ja igg ne b; pretegnila.
delovnih ljudi in Občinski odbor RK »Počakaj, bom jaz!« se je s soseu ,____ _____ ____ ., ...r. ________
Kočevje, vabita na svečano proslavo njega dvorišča oglasila Angelca ta jo belino. Razpostavili so se v tri
stoletnice nastanka ideje Rdečega že lezla skozi plot, tam, kjer je kotnik in se kepali.

iri^šlL^rVEa1^ rje^S^FiaŽSoveTaSe j.’32 “JSff*0 ^ ^ ^ Po“ ^ ^ drU^

Tečaj za žensko vaško mladino je gieno na vasi, s tečaji za prvo po- TBC, organizacija raznih tečajev,

mom.
19.30 uri s kulturnim prog ra- zraven drugega perila.

poučnih predavanj itd.«
-žem

»Naj se vendar okepajo. Pusti jim

Očetov grob
»Saj ne moreš več, reva,« je rekla veselje. Saj je danes najbrž zadnjič.

Sneg je tako samo še v tej senci.« 
Angelca se je smejala.

Franci, Zinin najstarejši, je z ve
liko blatno kepo zadel Jankota v

Široko človekoljubno delo
dobju obnove po osvoboditvi je bila 
glavna dejavnost socialna pomoč od 
vojnega razdejanja prizadetim. Po-

Gluha tišina je polnila ozračje, sem: »Dragi oče, zakaj si nas zapu- brado, da je ta pl.juval z ihto blaten 4. junij je dan krvodajalcev, ki v bodočih vojnah — je Rdeči križ ‘P® se je dejavnost organizacije 
Pričelo se je mračiti, ko sem se s stil?«! Toda njegov odgovor sem za- sneg, ki mu je ušel v usta. Opletal ga letos praznujemo drugič, letoš- razširil tudi na pomoč v elemen- °e\e9a ,Knza nnro preusmerila s
solznimi očmi poslavljala od črne man pričakovala. je 2 rokavom po obrazu. Naenkrat nje praznovanje pa je združeno tudi tarnih katastrofah in začel borbo skladno družbenim razvojem in jo
zemlje — od groba mojega nepo- Anica Babič ga je zaneslo v blato, pa je bil precej s proslavo 40-letnice Komunistične proti vojni in za mir v svetu, za- sedaj nenehno razvija. Največ po-
zabnega očeta. V slovo sem dahnila spet na nogah. Kep ni imel več, da partije in stoletnice nastanka ideje čel je pomagati socialno ogroženim z°rnosti je bilo posvečene zgodo-
$e lahko noč! SPOMIN NA DANICO KIFEELE bi jih metal, pa je pobral še nekaj Rdečega križa. Zato ima ta človeko- itd. Dejavnost Rdečega križa se je vinsko pogojem zatKtalosti. proti
. Ob mrzlih večerih, ko sonce zaide 1. avg. 1944 so nas iz Kočevja od- kamnov in hh kot v rafalu zmetal 1jubna organizacija letos še pose- razvila v raznih državah, kar je ostankom mračnjaštva in neved 
ln šušti ovenelo listje, sedim pri ma- peljali iz zaporov s kolono v Rib- v Franceta, den ga je zadel v ob- ben pomen. pilo pogojeno po družbenih odnosih. stl- k\ ” nalve5Ia °vira za c,

Ustnice dragega očeta, so hladne, čavničar Češarek z ženo odvetnik se je ustreli, da se je se bolj drl. J® . ranjenih^bitkfpri Solferinu pravljenost za primer vojne in za zdravja pomaga spremljati člove-
tartve. V duhu vidim njegove oči. Jarc z ženo ta 5 letno hčerk^ Po- Saj m ok , m, le rekla An- 1859 Tedaj je Henri Dunant, pomoč pri elementarnih katastrofah, kovo okolJ® >n ^
upognjeno telo... . .. fem so ^eljah še Dam^ Mf«- ta odvlekla Jankota. oštevaje šyicarski ^ J peščico prosto- E karitativno delo in razne mani-

PemgozdičkuVpo.egtebepasniva- izmučena in bolna. Na sodnijskice- ™ “ta“ za ranjence.™ d« 7"^ skr- TazUnltaz nost; po vseh svojih močeh podpira
jo smrtni sen tudi tovariši, ki so se lici 178 sva se spet znašli skupaj. kaj otrok in se postavilo ob ranience ki so bili doslej vsebino dela ob večii ali manjši socialno zdravstveno službo. V pre-
prav tako kot ti borili in darovali Povedala je, da je bila zaprta v drv' Preplašeno so str- ^“uščen! samt’ sebi jih spošto^ podpori obisti ventivni smeri podpira organizacije

ISrifS isip 3HSŠS
smrti v smrekovem gozdičku, kjer nik. Neko popoldne ga je rimski •ie hdela k zdravniku. Fantu je po- koljubna načela so bila nekaj let benem sistemu. po g r jn predavanja M mladino na vasi
je grob dvanaittm tr^arišev Stekla janičar ustrelil v usta Ona ie pri- Pravlla lase nad ™no' čePrav se je kasneje priznana z Ženevsko kon- tudi po vsebini m metodi dela tako .r de]avke ^ de]avce y p^jgtj^.
sem nn i ■ * , ." , "xin nr.vfl ; ,jn., . . r'. ,,.J S. tega na vso moč branil. »Kakšen vencijo. Zatem je ta mednarodna da smo v tem pogledu celo dalečs s vszs&ssztčz S" »sxs tt,.5ar,2m * prvna ri1 k 5 x ^ v;« ssss s." 2 asarss sc ssurs« jsarcfe’rrssr;« tts sss svs as « - * «isss^ssrstsi •tsctfssu« sas z ssa
dragega očeta, da m^m Tihte- nobena posoditi. hudega.« merilu, temveč tudi po vsebini in na novo ustanovljena organized a koeksistence, vse napore, da se pre-
nje žena in mater ob bližnjih gro- Internirali so jo v taborišču Ra- Težko ie nosila in vsa zasopla je obsegu dela. Svojo prvotno dejav- Rdečega križa Slovenije Pomagaj Rr^uporata nuklearne dle v un-
bovih. vensbruch, kjer je za posledicami bila. Radovednih pogledov ni videla nost — pomoč ranjencem- in od vojaški in civilni zaščiti, nudila je čujoče namene. Atomska ener9'Ja

Prebudil me je veter. Bolečina v trpljenja umrla. za Seboj. vojnih grozot prizadetemu človeku, pomoč hudo prizadetemu prebival- naj pomaga človeštvu iz bede ta
srcu je bila neizmerna, zaklicala Josipina Cirkova F. Trampuš priprave za take organizacije dela stvu in mu lajšala trpljenje. V ob- zaostalosti. A. Z
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SPLOŠNO GRADBENO
Kakor imajo ljudstva in narodi D 1°! [j A T I—'T^T M 1

svoje zgodovinske dneve, kakor Jt J J J JLi X J JLl
imajo ljudje svoje praznike in
dneve, ki se jih z veseljem in radi minjali tega dne, ko je po šest- 
spominjajo, tako bo sicer deževni najstih mesecih prisilne uprave v 
23. maj 1959 ostal še dolgo zapisan podjetju bil ponovno izvoljen de- 
v kroniki gradbenega podjetja Zi- lavsiki svet in prevzel v upravljanje 
dar in člani tega kolektiva se bodo to drugo največje gradbeno pod
se vrsto let z zadovoljstvom Bpo- jetje na Dolenjskerrt.

II ZIDAR
Težka pot

Kolektiv Zidarja že od vsega za
četka hodi težko pot. Ko je bilo 
z odločbo Okrajnega ljudskega od
bora v Kočevju dne 5. maja 1952 
dotedanje Okrajno gradbeno pod
jetje preimenovano v Splošno grad
beno podjetje »Zidar« ni nihče niti 
mislil niti pričakoval, da se bo to 
podjetje že v nekaj letih razvilo v 
močno gradbeno podjetje, ki bo 
daleč preraslo okvire potreb do
mačega kraja. Že ime samo, ki so 
ga podjetju takrat določili, kaže, da 
s takim razvojem ni nihče računal.

Mlado podjetje je napravilo na
ravnost nesluten razvoj. Leta 1951

Ing. Alojz Blenkuš, novi v. d. di
rektor gradbenega podjetja »Zidar« 
je bilo skoraj brez vsakega tehnič
nega kadra. To leto je opravilo za 
17 milijonov dinarjev gradbenih del. 
Že leta 1954 je podjetje imelo 14 
tehnikov, 13 delovodij in 4 inže
nirje. Vrednost v tem letu oprav
ljenih del je znašala 790 milijonov 
diin, podjetje je razpolagalo z vred
nostjo osnovnih sredstev v višini 
192 milijonov, medtem ko je leta 
1951 začelo s 4,8 milijona. Obenem 
je podjetje zgradilo stranske obrate, 
kjer je zaposlilo 130 delavcev. Pod
jetje Zidar je bilo tisto leto po 
obsegu izvedenih ded sedmo v Slo
veniji. Kolektiv ni nikoli delil do
bička, nagrad ali premij, ker je vsa 
ustvarjena sredstva uporabljal za 
lastni razvoj ter izgradnjo in opre
mo stranskiji obratov.

Tak izredno nagli vzpon podjetja 
je zahteval nagle notranje spre
membe v organizacijski shemi pod
jetja. Tem nalogam pa podjetje ni 
bilo kos. Ko je za poslovno leto 
1954 zaradi slabe računovodske evi
dence izkazalo podjetje nerealno 
visok dobiček, od katerega je od
vedlo kot družbeno obveznost 81 
milijonov din, je v naslednjem letu 
zašlo v hude gospodarske težave, 
ki so se takoj odrazile tudi v pro
izvodnji Plačilna nesposobnost pod
jetja je silno otežk očala redno na

bila izredno hudat. Sploh je dosegla 
konkurenca v letu 1956 nesluten 
obseg. Podjetje je konkuriralo sko
raj na vseh licitacijah s še desetimi 
ali celo več ponudniki, enkrat na 
primer celo s 24. Zaradi tega je 
moralo znižati ponudna cene, ra
čunajoč, da bo z delom v dveh iz
menah in boljšo organizacijo deia 
lahko naknadilo razliko.

Zaradi naraščajočih notranjih te
žav, nikakršne plačilne politike in 
na splošno zelo šibkega gospodar
jenja, se ta pričakovanja niso ure
sničila in položaj se je začel iz
redno naglo slabšati in zaostreje- 
vati. Prišlo je tudi do naraščanja 
notranjih nasprotij in do položaja, 
v katerem ni bilo mogoče nikamor 
več. Da bi se podjetje rešilo, je bil 
dan sanacijski kredit v višini 50 
milijonov din, ki je bil porabljen 
v nekaj dneh in položaj se je le 
omilil, ne pa spremenil. Za tem, 
ko je pregled poslovanja po Revi
zijskem zavodu LRS dal rezultat 
več kot 60 milijonov din izgube, je 
bila usoda tega podjetja že skoraj 
zapečatena. Pretila je likvidacija 
podjetja. Zahvaljujoč odločnemu 
stališču ljudskega odbora in večine 
komunistov v podjetju, da je pod
jetje mogoče rešiti, je prišlo na
mesto do likvidacije do uvedbe pri
silne uprave.

Šestnajst mesecev je moral ko
lektiv molčati o vsem, ni imel pra
vice razpravljati o delu in bodoč
nosti podjetja, pač pa je moral 
delati ob znižani plači. Kolektiv je 
težko sprejel odločitey o osamosvo
jitvi stranskih obratov, za katere 
je tolika leta dajal vse rezultate 
svojega dela in se odrekal stano
vanjski izgradnji za svoje delavce, 
nabavi zaščitnih sredstev, delovnih 
oblek, plači nad tarifnim pravilni
kom itd., težko je tudi sprejel od
ločitev o ukinitvi projektivnega bi
roja, ukinitvi delavsko-uslužbenske 
restavracije v Kočevju itd. Ko so 
ti ukrepi in še dolga vrsta drugih 
dali prve rezultate, je kolektiv zo
pet dobil vero vase in pomagal pri
silni upravi, da zajamči podjetju 
nadaljnji obstoj. Tako so skupni 
napori privedli d° splošnega zbolj
šanja položaja v podjetju, do tega, 
da je podjetje dobilo zopet po
treben ugled pri poslovnih prija
teljih, investitorjih in lastnih lju
deh. Vse to pa je ustvarilo pogoje 
za ukinitev prisilne uprave in raz
pis volitev za nov delavski svet.

Ko je po poročilu o položaju pod
jetja, ki ga je dal prisilni upravnik 
tov. Mikoš in referatu o vsebini in 
nalogah delavskega upravljanja, ki 
ga je dal tov. Žagar Lojze, dvignilo 
roke 23 tesarjev, zidarjev, delavcev 
ter uslužbencev, članov novoizvo
ljenega delavskega sveta, v znak 
soglasja, da prevzamejo v uprav
ljanje podjetje, je to gradbenobavljanje materiala, kar Je ^vzro- podjetje znova ’stopilo me<J ostale

čalo hude motnje na gradbiščih in 
obratih in manjšalo rentabilnost 
proizvodnje.

Podjetju vrsto let ni uspelo re
šiti problema računovodskega kadra 
in tako je vodstvo podjetja dobivalo 
letne zaključne račune sestavljene 
komaj v drugi polovici leta za pre
teklo leto. Zaradi nesposobnosti ra
čunovodskega kadra je bila vred
nost zaključnih računov vsa leta 
zelo problematična. To je dokazal 
tudi pregled poslovanja, kj ga je 
opravil Revizijski zavod LRS. Od
pisi nerealnih ali zapadlih terjatev 
so znašali skoraj 40 milijonov din. 
Sodni stroški pa v treh letih prav 
toliko, ako jim prištejemo še za
mudne obresti.

Kakor pridejo ljudje na svoji 
življenjski poti iz ravnin veliko
krat v soteske in klance, tako pri
dejo tudi kolektivi v svojem delu 
in življenju v hude težave. Zmanj
šanje investicij v letu 1956, ki je 
zaradi ukinitve samostojnega okraja 
v Kočevju naš kraj še močneje pri
zadelo, je podjetje Zidar občutilo 
izredno močno. Doma in v bližnji 
okolici je ostalo praktično brez dela 
in je zato iskalo dela drugod.

VEDNO TEŽJE
Delo tisto leto ni bilo lahko do

biti. Vsa gradbena podjetja so se 
brezobzirno borila, da se obdržijo. 
To je imelo zelo hude posledice za 
vsa gradbena podjetja, saj si je 
večina opomogla komaj konec lan
skega leta. V to bitko je poseglo 
tudi podjetje Zidar, računajoč, da 
bo lahko vzdržalo konkurenco s po
večano produktivnostjo dela in 
boljšo notranjo organizacijo, h ka
teri je pristopilo. Načeloma se je 
podjetje orientiralo na Peka, kot 
najbližja in zelo močno gospodar
sko središče, kjer so bila na raz
polago sicer omejena sredstva, a 
vendarle sredstva, Konkurenca je

spel na trdnih nogah
podjetja gradbene stroke kot enako- položaj v tem podjetju ob uvedbi 
pravni član. prisilne uprave je uspeh, ki ga je

Nadaljnji obstoj gradbenega pod- prisilna uprava dosegla, toliko po- 
jetja Zidar predstavlja izreden us- membnejši in članom uprave je tudi 
peh, saj je v zadnjih letih cela delavski svet v imenu kolektiva iz- 
vrsta srednjih in manjših grad- rekel vse priznanje v zahvalo. Pri- 
benih podjetij bila likvidirana, ker mer Zidarja je vzbudil v krogih 
niso vzdržala pritiska gradbenega gradbene operative izredno zanima- 
trga. Z ozirom na izredno težak nje in priznanje.

otvoritev del le počasi poteka, se 
mora podjetje še naprej zadrževati

od Kočevja pa tja do Grosuplja ali 
dalje kakor od Kočevja do Novega 
mesta (po cesti). Te skromne šte
vilke vsaj približno povedo, koliko 
trdega in napornega dela je že 
opravil ta kolektiv, saj je bilo treba 
ves ta in še mnogo drugega ma
teriala ne samo z vagonov spraviti 
do gradilišč, ki so bila včasih močno 
oddaljena od železniških prog, (Tra
va, Loški potok in Vel. Bloke) am
pak vsako opeko vgraditi na pravem 
mestu, jo tja prenesti in položiti 
skrbno in pravilno.

Koliko trdega dela j s treba, po
vedo na primer tudi naslednji po

tudi na Reki, kjer ima urejeno datki: podjetje je vgradilo po po-
gradbišče z 
menzo ter

delavsko naselbino in 
tradicijo, saj ga že

datkih, ki so dosegljivi, a so po
manjkljivi, stopnic v skupni dolžini

smatrajo za domače podjetje, kar je 4900 m, parkete v stanovanjskih in - 
v tujem kraju vedno zelo težko upravnih prostorih skupno 12.400 m2,
doseči.

Zaradi take odločitve pa. se bo 
moralo podjetje vedno močneje us
meriti na objekte visokogradnje ter 
se temu primerno opremiti, da bi 
lahko vzdrževalo vedno bolj nara
ščajočo konkurenco v tovrstnih da je 
gradnjah, ki se ne kaže samo v koncu 
vedno boljši opremljenosti podjetij, 
ampak tudi v uvajanju vedno no-

skoraj 5000 najrazličnejših vrat 
itd. Lahko bi naštevali še dolgo, 
ker gradbenih materialov je mnogo 
in mnogo jih je tudi delavčeva 
roka pri tem podjetju prijela, pre
nesla in položila ali vgradila, tako 

bil gradbeni gospodar na 
le zadovoljen. Ko je bila 

zgradba gotovai, svetla, čista in pri
jetna, je delovni kolektiv zopet od-

vih in modernejših delovnih metod rinil drugam in začel kopati nov 
in materialov, ki gradnjo pocenju- 
jejo.

PODJETJE ZA SVOJE LJUDI 
Podjetje je v preteklih letih prav

zaprav za svoje ljudi napravilo malo,

temelj in dvigati nov zid, novo do
movanje ali kroy nad novim de
lovnim mestom. Tako je šel ritem 
življenja v tem delovnem kolektivu 
kakor v mnogih drugih iz dneva v

Predsednik občine in drugi gosti na prvi seji delavskega sveta

»Zidar« je del Kočevja
Pod vtisom drobnih nepravilnosti nekdanjih stranskih obratov, ki so

in vsakdanjih težav pa bi lahko 
temu kolektivu napravili grobo kri
vico, ako bi pozabili, da so člani 
tega kolektiva z delom svojih rok 
dejansko postavili Skoraj vse po
membnejše objekte s katerimi se 
danes Kočevje postavlja tudi pred 
drugimi mesti.

Vse glavne komunikacijske ob
jekte je prav tako zgradil kolektiv 
Zidarja. Glavna cesta skozi mesto, 
ki nas je rešila prahu in blata, je 
delo tlakovalcev in delavcev Zidarja, 
prav tako glavna mestna kanali
zacija. Z novo cesto, ki je tesneje 
povezala mesto in rudarsko naselje 
v Šalki vasi, ja skupno z ureditvijo

sedaj v sklopu podjetja DOM, nova

tehnične zahtevnosti v temelju in 
izvedbi daje najlepšo sliko o zmog
ljivosti tega podjetja.

Pri gradnji objektov javnega zna
čaja šteje med svoje najlapše ob
jekte to podjetje zgradbe Zavoda 
za socialno zavarovanje ter upravno 
stanovanjsko stavbo Komunalne 
banke v Kočevju.

Gradnja stanovanj predstavlja že 
dolgo vrsto let enega najtežjih pro

to pa predvsem zaradi tega, ker je dan, bodi v mrazu bodi v vročini, 
usmerilo vse svoje sile in napore saj ne eden ne drugi ne prizanašata 
na razvoj obratov in izboljšanje gradbenemu delavcu.

Kolektiv je ppestal hudo pre
izkušnjo in trdo šolo. Ko govoriš 
z delavci po gradbiščih jn si ti s 
trudno roko obrišejo malto z ob
raza ter te nezaupno pogledajo, je 
razgovor o prihodnosti Zidarja po
časen, kakor da ne zaupajo prav 
tujcu, ki se preveč zanima za nji
hovo podjetje. Vse preveč se je 
govorilo o tem podjetju in člani 
kolektiva so postali previdni, še 
posebno, če postaviš vprašanje: ka
ko pa sedaj?

Kljub temu ima podjetje precej 
jasno perspektivo, ker se je v pre
teklem razdobju veliko naučilo. Po
polnoma novo vodstvo, sicer mlado, 
vendar zelo dobro seznanjeno z 
vsemi slabostmi in težavami tega

opreme. Podjetje danes razpolaga 
z 276 ležišči v začasnih delavskih 
naseljih in z vrsto zasilnih stano
vanj v barakah. Vsa leta pa je 
zgradilo le 21 stanovanji za svoje 
delavce in nameščence. Zaradi tega 
je mnogokrat v hudi stiski, ker ne 
more ustreči upravičenim zahtevam 
svojih članov, ki že vrsto let ča
kajo na stanovanje.

V podjetju je bila zaradi velikega 
lastnega investiranja vrsto ift za
postavljena tudi hig lensko-tehnična

mlekarna in del delavnic Tekstilane služba, ki se ni mogla razviti prav 
in podjetja Avto-Kočevje, največje zaradi pomanjkanja denarnih sred

stev, ki jih taka služba zahteva. 
Kolikšna sredstva je kolektiv Zi-

tovrstno delo pa predstavlja gradnja 
objekta za novi pnevmatični mlin.
Gradnja tega objekta zaradi visoke dar ja zbral v letih svojega obstoja,

kaže samo vrednost osnovnih sred
stev, ki jih je podjetje izročilo podjetja, je trdno odločeno zoper- 
osamosvojenim obratom odnosno staviti se vsakemu poizkusu, da bi
novoustanovljenemu podjetju Dom. 
Vrednost osnovnih sredstev namreč 
dosega skoraj 57 milijonov din.

se v tem podjetju ponovilo to, kar 
je bilo.

Dobro gospodarjenje in vsestran-

kanalizacije ob tej cesti kolektiv blemov našega mesta. Pri reševanju 
Zidarja mnogo prispeval ne samo k tega problema že ves čas kolektiv 
lepšemu izgledu mesta, ampak tudi Zidarja uspešno sodeluje. V seznam 
k njegovemu širjenju. Ob tej cesti objektov, ki jih je zgradil, da bi 
so danes določene najlepša parcele pomagal reševati stanovanjsko stis- 
za kočevsko prehrambeno industri- ko, štejejo stanovanjski bloki v

delovne kolektive nase komune in

jo, ki je že začela rasti.
Med prometne objekte spadata 

tudi lepo in moderno grajena že
lezniška postaja in avtobusna po
staja, katere strešna konstrukcija 
predstavlja za strokovnjake pravo 
poslastico, ker se kaj podobnega v 
lesu le redkokje vidi. Industrijski 
tir do nove mizarske delavnice je 
bil ena od šol tega mladega de
lovnega kolektiva.

Skoraj vse glavne objekte za raz
vijajočo se kočevsko industrijo je 
gradil Zidar v zadnjih nekaj letih. 
To so predvsem mizarska delavnica 
v novem lesnoindustrijskem obratu, 
delavnice podjetja Ključavničarstva 
in Kleparstva v celoti, delavnice

Kolodvorski ulici, katero je skoraj 
vso izgradilo to podjetje, Samski 
blok, ki spada med najlepše tovrstne 
stavbe v naši republiki in je vzbu
dil živahno zanimanje tudi na Reki 
in drugod, poleg teh pa še vrsta 
četverčkov, od katerih so nekateri 
kakor stavba KGP ali stavba poleg 
kina ter četverčki podjetja Snežnik 
lepo izpopolnili vrzeli v našem me
stu in bistveno olepšali njegov izg led.

Kakor danes ne moremo zamisliti 
Kočevja brez Rudnika, KGP, Tek
stilane, Ključavničarstva ali Avto- 
Kočevja, tako tudi v Kočevju ne 
moremo govoriti o napredku in 
rasti gospodarstva in mesta brez 
gradbenega podjetja Zidar. Saj ko
lektiv tega podjetja ne samo vztraj
no dela na izgradnji mesta, ki je 
danes tako redko izgrajeno, da v 
prihodnjih tridesetih letih in pri 
sedanjem tempu naraščanja prebi
valstva sploh ne bo potrebno mesta

Novoizvoljeni delavski svet

KOLEKTIV IN DRUŽBA 
Gradbeno podjetje Zidar se je

večati svojo proizvodnjo. Tako je 
v letih 1951 do 1958 izvedlo grad
benih del na najrazličnejših objek
tih v skupni vrednosti 3 milijarde 
517 milijonov din. Za leto 1959

širiti, ker bodo zadoščale sedanje *ma predvideno proizvodnjo v vi-
površine, ampak tudi širi glas o 
sicer malem Kočevju.

POLMER 50 km
Vsako podjetje gradbene stroke

izključno doma. To je mogoče le v 
velikih mestih pa še tam ne vedno. 
Kolektiv Zidarja je moral že od 
vsega začetka s trebuhom za kru
hom v okoliške kraje in mesta. Ne
enakomernost investiranja v Ko
čevju je ta kolektiv •prisilila, da se 
je vezal na več investitorjev, da 
tako ne bi bil odvisen glede del le 
od enega, ker je to preveč tve
gano.

Pot je vodila podjetje v Ribnico,

ska štednja ter prevzemanje del v 
. obsegu, ki je v skladu z zmoglji-

kmalu po svoji ustanovitvi naglo vostjo podjetja ter po cenah, ki 
razmahnilo in začelo iz leta^ v leto bodo realne in zmogljive za pod

jetje, vse to mora privesti podjetje 
do dobrega napredka in trajnega 
uspeha.

Kljub vsemu je to podjetje še 
vedno mlado, vendar je podobno 
mladeniču z izkušnjami, ki ga ni 
mogoče več kakor otroka zapeljati 
na kakršnokoli pot, ker ve, kakšne 
so nevarnosti in kako hitro lahko 
zaide, ako poti dobro ne pozna. 
Z izkušnjami, ki si jih je delovni 
kolektiv nabral dovolj, bo lahko 
dobro gospodaril in se trajno uvrstil 
med naša solidna gradbena pod-

šini 450 milijonov din. Vrednost 
odvedenih in plačanih družbenih 
obveznosti v tem času znaša blizu 
410 milijonov.

Iz teh sicer skopih podatkov je
nima jte sreče, da bi lahko gradilo lepo razvidno, da je podjetje tudi 

„ tv. - za širše družbene koristi pomembno.
Ta ocena postane še toliko pomemb
nejša, ako vemo, da je podjetje po jetja.

kjer še danes urejajo gradbišče, na 3 km ter 834 m.

podatkih, ki so nam bili dosegljivi 
v tem času, zgradilo skoraji 300 
stanovanj s skupno površino 18.800 
m2, upravnih zgradb in prostorov 
s površino 2700.m2, industrijskih 
zgradb in objektov s skupno po
vršino 16.840 m2. Površina prosto
rov izgrajenih zgradb je tolika ka
kor garaža širine 10 m in dolžine

Vel. Bloke, kjer podjetje prav tako 
še vedno gradi, pa v Rakek, Pivko 
na Krasu, Travo, Loški potok in 
Sodražico _j,er Ortnek, gradilo je v 
Dolenji vasi, Kočarjih, Lazih, Svet
lem potoku in Koprivniku, most v 
Livoldu, cesto v Kostelski dolini, 
opravljalo dela v Ribjeku, na Ma- 
linišču, Papežih, gradilo pod izredno 
težkimi pogoji v Delnicah in zaradi 
hude in dolge zime krenilo od tod 
na morje — na Reko, kjer gradi 
že od leta 1954. V najhujših časih 
za gradbenike je poiskalo delo celo

Podjetje se je bavilo tudi z niz
kimi gradnjami in je pri tem iz
delalo v oranitni kocki 14.100 m2 
vozišč, v asfaltu in asfaltni pene
traciji 16.400 m2 ter v betonu sku

Način graditve je pri nas še 
močno zaostal in se komaj v zad
njem času p odvzamejo obsežni na
pori, da bi se ta zaostalost pre
magala in da hi prešli k moder
nejšemu načinu graditve. Ta naloga 
je tako obsežna, da se je ne mo
re lotiti eno samo ali nekaj pod
jetij, ampak morajo vsa podjetja 
prispevati vsako svoj delež. Le na 
ta način bomo lahko v prihodnjih 
desetih letih začeli iiz temelja spre
minjati način gradnje, kar bo pri
vedlo k mnogo cenejši gradnji, s 
tem pa tudi k večjemu tempu gra-

paj 4800 m". Makadamskega cestišča ditve in hitrejšemu reševanju sta
je podjetje zgradilo 5900 m2. Vse 
obdelane površine pod različnimi 
izvedbami preračunane v 6 m ši
roko cesto, kakršna bo bodoča cesta 
Ljubljana—Kočevje, bi dale skoraj 
20 km dolgo cesto, kar je več ka
kor od Kočevja do Ribnice.

V teh letih je podjetje Zidar

Med objekte, s katerimi se ponaša kolektiv Zidarja, spadajo tudi »slo- 
venački neboderi« na najlepšern bulevarju mesta Reke, na bulevarju 
Marksa in Engelsa. S 37 stanovanji in višino 31 m se uvrščata obe 
stolpnici med najlepše tovrstne objekte na Reki. Ker ju je gradilo 
Slovensko podjetje po projektu slovenskega arhitekta Kocmuta, sta 

postali znani pod imenom »slovenački neboderi«

v Zagrebu, a je z delom tako daleč ugradilo v objekte skoraj 6 mili- 
od doma prenehalo takoj, ko je bilo jonov kosov opeke, 12.000 m3 gra- 
doma dela dovolj.

Delovni polmer 50 km se je po-
moza jn 8 milijonov kg cementa 
ter 1450 ton železa. Vse to da brez 

kazal kot zelo velik in za podjetje vseh ostalih drobnih materialov
zelo drag. Zaradi tega je sedaj spre
jelo sklep, da se po možnosti čim 
bolj zaposli doma in bližnji okolici 
ter v Ljubljani. Ker pa v Ljubljani

skupaj 50.450 ton materiala ali 
preko 5000 vagonov. Dolžina vlaka, 
ki bi pripeljal ves ta material hkra
ti, ne bi bila prav nič krajša kakor DAR« Kočevje.

novanjskih in drugih vprašanj, ki 
niso odvisna samo od razpoložljivih 
denarnih sredstev, ampak tudi od 
razpoložljivih gradbenih kapacitet 
in sposobnosti naših podjetij, da 
gradijo hitro in poceni. V tem po
gledu pa je pred podjetjem Zidar 
še mnogo velikjh in resnih nalog. 
Niso lahke, so pa lepe! Oipirajo 
široko perspektivo in velike mož* 
nosti!

želimo kolektivu podjetja Zidar, 
da bi jih uresničil v dobro naše 
skupnosti in v srečo članov svojega 
kolektiva!

To stran smo odstopili SGP »21'
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Letni nastop ribniškega Partizana
Preteklo nedeljo je imel Ribniški kot bi moralo biti in kakor je zah- 

Partizan letni nastop. Predvidevano tev-no ribniško občinstvo pričako- 
slabo vreme jih ni motilo, da ne valo. V bodoče bo pač moral Par- 
bi nastopili na novem stadionu. tizan poskrbeti za številnejši va- 

Od zbornega mesta pred Domom diteljski kader, ker nekaj ljudi ne 
Partizana do stadiona so nastopa- zmore vsega. Naj bo načelnik ali 
joči defilirali ob zvokih in taktu načelnica še tako dobra, pri tako

postaviti ograje? Ali smo ljudje?
Končno moramo maloštevilnemu 

vaditeljskemu kadru ribniškega Par-

GASILSKI TEČAJI 
Občinska gasilska zveza Velike 

Lašče skrbi za strokovno izobraže
vanje svojih članov. Vodstvo ObGZ 
je organiziralo tečaj za gasilske 
strojnike. Tečaj je trajal pet ne
delj po 8 ur, 9. maja pa so tečaj-

ribniške godbe na pihala, ki je po
novno oživela. Na tribuni se je 
zbralo številno občinstvo. Prisotni 
so biji tudi častni člani društva 
Janez in Anka Debeljak, Filip Pe
terlin in Rudi Petrič.

Nastop se je začel z dviganjem 
zastave ob igranju himne. Nato je 
podpredsednik Partizana in ravna
telj osnovne šole tov. Debeljak na
govoril prisotne. »Z današnjim te-

velikem številu nastopajočih — saj 
je bil napolnjen skoraj ves stadion, 
pet šest ljudi ne more obvladati 
vsega. Videlo se je, da je nastopa
jočim manjkalo tudi boljše skupne 
vadbe, ker so vadili samo po od
delkih, ki jih je bilo mnogo, a skup
ne vaje so zaradi deževnih dni pred 
nastopom izostale.

Pri nastopu je sodelovala tudi če
ta Partizana iz Dolenje vasi in obe

tizana le čestitati in mu izreči vse niki opravili izpite. Z uspešno oprav- 
priznanje in pohvalo za njegov trud, ijenimi izpiti so tečajniki dokazali, 
a letošnji telovadni nastop naj bo da so vestno sledili predavanjem. 
Upravi Partizana šola, da bo v bo- Istega dne so imeli izpite tudi ude- 
doče posvetil več pozornosti dvigu leženci sanitetskega tečaja. Tečaj 
in povečanju vaditeljskega kadra, je obsegal 15 ur strokovnega po- 
Sorazmerno z rastjo člaristva, mora uka — sanitete. Tudi ta tečaj je 
rasti tudi vaditeljski kader. organizirala Občinska gasilska zve-

-ek za.

Že nad 2000 prostovoljnih ur

iovadnim nastopom želimo pokazati goli ribniška in dolenjevaška. 
del naših prizadevanj, ki sicer še Stalni obiskovalci prireditev na 
niso obrodila tistih sadov, kakršne stadionu so že večkrat pa tudi se
bi lahko dala naša občina, upam pa, 
da bodo le dokaz naše dobre volje 
in hotenj, da bi telesnovzgojno delo 
doseglo pri nas tisto stopnjo, za 
katero so sicer dani pogoji. Čeprav 
verjetno ne bo vse tako, kot mnogi 
Pričakujejo, pa le dobrohotno sprej
mite spodrsljaje, ki so pri delu pod 
takimi pogoji, v katerih društvo de
la, skoraj neizogibni.«

Program nastopa se je delil na 
tri dele: proste vaje, atletika in 
orodna telovadba, če kritično po
gledamo na izvajanje programa, mo
ramo priznati, da je ob toliki mno
žičnosti, ki je uspela Ribniškemu 
Partizanu, le maloštevilen vaditeljski

daj opazili, da občinstvo vdira na 
atletsko stezo in celo na igrišče in 
se ne meni za nastopajoče niti za 
ostale, k; so ostali na svojih me
stih.

Prireditelji pač niso računali na 
take gledalce, ki jih bodo s svojo 
prisotnostjo le ovirali In onemogo
čali in zato tudi niso postavili za
dostnega števila redarjev. Vpraša
mo se, ali bo res potrebno za take

ZA SMEH IN DOBRO VOLJO

Star duhovnik je umiral v samo
stanu sredi kitajskega Tibeta. Na 

kader dal od sebe vse, kar je bilo smrtni postelji je zaprosil — to je 
v močeh. Prvotno predvideni na- bila njegova zadnja želja — da h' 
stop 7. junija, se je moral pre- videl, kako je narejena ženska. Du- 
makniti za en teden nazaj in prav hovniki so odhiteli v mesto in pri- 
to. je bilo eden od glavnih vzro- vedli v samostan žensko — mestno 
kov, da pri nastopu ni bilo vse tako, lahkoživkio.

Pripeljali so jo k postelji umira
jočega in ta je videl kan je hotel...

Stafri 'duhovnik je pazljivo pogle
dal, nato pa se je obrnil k zidu in 
z zadnjimi močmi zamrmrljal: 

»Škoda toliko govoric. Nune iz na
šega samostana so prav takšne.«

Pri ribniškem gradu vlada v po
poldanskih urah živahno vrvenje. 
SZDL v Ribnici je organizirala pro
stovoljno delo, da bo grad z okolico 
do septembra, ko bo v Ribnici fe
stival, pripravljen in urejen. Rib
ničani se prostovoljnega dela ude
ležujejo v lepem številu. V dokaz 
za to nekaj številk. Do zadnjega 
maja je bilo pri teh delih oprav
ljenih okrog 2000 prostovoljnih de
lovnih ur. Največ so jih prispevali 
člani SZDL — 1000, za njimi so 
pripadniki ribniškega garnizona z 
850 urami, lovci 50 m mladinci 
višjih razredov osemletke v Ribnici 
100 ur.

V poletnih mesecih bo Občinski 
komite LMS Ribnica organiziral po
sebne mladinske skupine, ki bodo 
delale pri ureditvenih delih pri 
gradu. Učenci višjih razredov osem

letke so se obvezali, da bo vsak 
učenec opravil po 4 ure prostovolj
nega dela. Tudi odred predvojaške 
vzgoje Ribnica bo prispeval lep de
lež. Vsak mladinec bo opravil dva
krat po 8 ur prostovoljnega dela, 
kar bo dalo skupno okrog 400 ur.

Med članstvom Socialistične zve
ze, ki se udeležuje prostovoljnega 
dela, so se doslej najbolj izkazale 
gospodinje.

Na gradbišču vodijo posebni grad
beni dnevnik s točno evidenco vseh, 
ki se udeležujejo prostovoljnega 
dela.

Naj še dodamo, da ribniški muzej, 
ki bo imel prostore v obnovljenem 
gradu vestno zbira gradivo za mu
zej. Lončarski izdelki so že zbrani, 
zbiranje suhorobarskih izdelkov in 
ostalih predmetov za muzej pa 
dobro napreduje.

ŠPORTNA VEST
V soboto in nedeljo 20. in 21. 

junija bodo v Kočevju v organiza
ciji TVD Partizana republiške at
letske tekme moških in ženskih od
delkov za prvenstvo Atletske zveze 
Slovenije v vseh disciplinah. Na
topili bodo vsi najboljši atleti in 
atletinje iz Slovenije, med njimi 
tudi veliko olimpijskih tekmovalcev 
tt> mladih kandidatov za olimpijske 
Jgre v Rimu. Pričakujemo, da se bo 
za naslov prvaka Slovenije za leto 
1959 borilo nad 250 tekmovalcev. 
To bo ena največjih tovrstnih pri
reditev tega leta v Sloveniji, na kar 
že danes opozarjamo ljubitelje at
letike mesta Kočevja in okolice.

Kako je na nogometnih igriščih?
Spomladanski del nogometnega v razrede za prihodnjo sezono z ozi- 

tckmovanja in s tem tudi prvenstvo rom na novo ustanovljeno Dolenj- 
za leto 1958—1959 gre h koncu. Že sko nogometno podzvezo. 
v začetku tekmovanja smo izrazili 
željo vseh ljubiteljev nogometa, da

NAJNOVEJŠA
V neko našo vas je prišel usluž

benec zadruge in začel ženski, ki

bi se moštva potrudila, tako da bi 
ostala enajsterica TVD Partizan Ko
čevje v I. razredu, moštvo NK Ru
darja Kočevje pa, da bi se ponovno 
uvrstilo v I. razred Ljubljanske no
gometne podzveze. Žal nam dajejo 
dogajania na igriščih za to malo

je bila gospodar v hiši, razlagati, uPania- 
koliko koristi bi imela, če bi skic- _ V drugem razredu je tekmovanje 
nila z zadrugo pogodbo za vzrejo že končano in je zasedel NK Ru- 
žavine v kooperaciji. Ženska ga jo čar drugo mesto z istim številom 
nekaj časa poslušala, potem pa de- točk kot NK Elan iz Novega mesta 
jala: toda s slabšo razliko golov. Po po-

»Da, v pogodbeno sodelovanje gojih tekmovanja ni dosegel vstop
grem, ne maram 
korupciji!«

pa sodelovati v v I. razred. Vprašanje je sedaj v 
administrativnem razporedu moštev

KOLEDAR
rP^ta, 6. junija — Miljutin 
pčeZ/a, 7. junija — Zorica 
°nedeljek, 8. junija — Medard 
°rek, g. junija — Primož 
ceda, 10. junija — Marjeta 

^ctrtek, 11. junija — Srečko 
ietek, 12. junija — Čedomir

GIBANJE PREBIVALSTVA 
DOLENJA VAS

Poročila sta se: Lovšin Franc,
kovač iz Rakitnice 47, star 25 let 
in Bojc Silva šivilja jz Dolenje vasi 
119, stara 25 let.

KOSTEL
Poročila sta se: Fabijan Matija,

KINO
JADRAN, Kočevje: od 5. do 7. ju

nija ameriški barvni film- »Jez
dili so na zapad«, 10. in 11. ju
nija ameriški barvni cinemascop- 
ski film »Trije novčiči v vod
njaku«, od 12. do 14. junija 
jugoslovanski cinemascopski film 
»Zemlja«.

službo trgovina »Hrana«, Kolodvor
ska ulica.

ČESTITKE
Dragi sestri Margaret Brand že

lim vse najboljše za njen god sestra 
Helena Rus z družino iz Kočevja.

Moštvo Partizana Kočevje je še 
vedno .v nevarni coni za izpad iz 
L razreda. Z več požrtvovalnosti in 
smiselne igre bi se že lahko te cone 
rešilo, za kar so še vedno možnosti, 
potrebno pa si je za to pridobiti 
vsaj še 4 točke. Torej je sedaj na 
moštvu težka in odgovorna naloga. 
Moštvi B obeh društev sta dosegli 
v tem tekmovanju izven konkurence 
kar zadovoljiv uspeh in sta si pri
dobili precej tekmovalnih izkušenj.

Iz tega je razvidno, da v Ko
čevju stanje nogometa ni ugodno 
kljub prizadevanju vodstev obeh 
društev in finančnim podporam za 
ta šport. Je tu precej opravičljivih 
vzrokov. Moštva so brez trenerjev, 
odhod boljših igralcev k vojakom, 
poškodbe itd. So pa tudi krivice na 
sa-mih iaralcih. Neredno obiskovanje 
vadbe, in glavno — neupoštevanje 
navodil pred samo tekmo in pri 
tekmi. Tudi nogometna igra ima 
svoje zakone. Igralci se morajo dr
žati v igri določenih -nalog v str
njeni kolektivni igri moštva po na
vodilih vodnika moštva. Samo str
njena igra po naprej določenih na
črtih in ob upoštevanju osnovnih 
načel igre lahko vodi do uspeha. 
Žal pri vseh kočevskih nogometaših 
to pogrešamo. Večina se spušča v 
samostojne akcije s preigravanjem 
in Prikazovanjem talenta za zado
voljevanje samega sebe, ne glede ne 
to. da s tem škoduje strnjeni igri

tajski film »Haifa«.
RIBNICA: 6. in 7. junija jugoslo

vanski fil-m »Ne obračaj se sin
ko«, 13. in 14. junija ameriški

.......... ....... .. u film »Za sledjo morilca«.
ključavničarski delavec iz Slovenske SODRAŽICA: 6. in 7. Junija ruski

barvni film »Vesele zgodbe vo
jaka Brovkina«, 13. in 14. junija 
jugoslovanski fil-m »Svojega te-

_____ _ Ljubljeni materi, stari materi in
SVOBODA Rudnik- 6 in 7. junija babici Mariji Peček iz Hrovače pri 

sovjetski barvni film »Snežna Ranici želijo vse najlepše za njen vseaa moštva. Slabo sporazumevanje 
kraljica«, 13 in 14. junija, ki- 90' rojstni dan sinovi, snahe, vnuki med ’^o, sebičnost ter čeeto pre- 

J m pravnuki.
-- * _

vasi 10, star 23 let in Žagar Neža, 
delavka iz Ajblja 9, stara 20 let.

VELIKE LAŠČE
Umrla sta: Andolšek Ivana, roj. 

Z‘dar’ 9osP°dinja iz Rašice 23, 
stara 69 let in Mestek Alojzij, pe
kovski vajenec iz Pugleda -pri Kar- 
lovici star 19 let.

DOBREPOLJE
Poročila sta se: Markelj Alojzij, 

kmečki delavec iz Hočevja 3, star 
27 let in Pugelj Rozalija, kmeto- 
valka iz Četeža 10 pri Strugah, 
stara 30 let.

Rodila je Tomšič Terezija, go- 
®Pod.inja iz Ponikev 23 — dečka 
J°žeta.

Umrl je Strah Franc, kmetovalec 
z Male Ilove gore 2, star 70 let.

rekanje in še več sličnih vplivov 
in navad igralcev, vse to ruši ubra- 

Dragi Anici Šercer iz Indianapo- nost ko’ektivne igre in s tem tudi 
lisa v Ameriki za vstop v novo živ- moznost uspeha, 
ljenje, kakor tudi očku za god, če- Nekaj bi bilo treba ukreniti v tem 
stitajo in jim želijo vse najboljše pogledu, ker so končno v Kočevju 
družina Turk in družina Malkin iz štiri moštva nogometašev in se
Mokrega potoka.

LOŠKI PotSkT7. junija italijanski s^radj^SrkoKru £očev' 
film »Vila Borghese« 14 iuniia l 3 ,pn kolodvoru Kočevje se 
ameriški barvni film »ptkn k« "ahva‘^° organom Ljudske mi- 

VELIKE LAŠČE: 6. in 7. junija če- h.C.e Ko£evje..za usPesno mterven-

JAVNA ZAHVALA

ški film »Lažni car«, 13. in 14. 
junija ameriški barvni film »Le
potica za milijon dolarjev«.

DOBREPOLJE: 6. in 7. junija ame
riški barvni film »Poslednji i-z 
plemena Komančev«, 10. junija 
ameriški barvni film »Pustolov
ščine Paje in Plutona«, 13. in 14. 
junija italijanski barvni cinema
scopski film »Možje in volkovi«. __________

PONIKVE: 11. junija ameriški barv- v Kočevju. Urejuje uredniški od-

cijo ob vlomih v te obrate.

PRODAM
Ugodno prodam leseno barako, 

krito s pločevino, celo prevozno s 
površino 3,70 X 2,60 in srednje ve
lik vzidljiv štedilnik. Poizve se v 
brivnici, Rudnik, Kočevje.

kljub izdatnim finančnim žrtvam 
vrtijo v začaranem krogu drugega 
in na repu uspehov prvega razreda 
izmenično že nekaj let.

ZANIMIVOSTI OD TIT IN TAM
V nekaterih državah so še vedno 

zelo pogoste poroke med otroci. Po 
uradni statistiki se je lani poro
čila v Singapuru deklica z enaj
stimi leti, 28 deklic z dvanajstimi 
leti in 49 s trinajstimi leti. Poroke 
štirinajst in petnajstletnih deklic 
pa so že običajne. Neka, danes 25 
letna babica, se je poročila z dva-

Izdaja in tiska ČZP »Kočevski tisk« najstimi leti in je do sedaj ro-

Paje in

RIBNICA
Bojc Franja, delavka 

dečka Re-

ni film »Pustolovščine 
Plutona«.

KOČEVSKA REKA: 6. in 7. junija 
ameriški barvni film »Prišel je

Rodila je
lz Gorenje vasi 10 —
Rata,

SODRAŽICA
Umrl je Ilc Anton, preužitkar iz 

Vinic, star 80 let.
PREDGRAD

Rodili sta: Movri-n Marija, gospo- „uolina nasll1a<<
Sn zJvPe,j ~ de6kaPa£a J} OSir.NTCA: 7. junija ameriški barvami Zofka. gospodinja iz Čepelj ni fitm ))Rihar(1 t<w1pst*nl« 14. 

dečka Zdravka.
Umrla je Markovič Katarina, kme- 

tovalka iz Dola, stara 73 let.

KOČEVJE
Poročili so se: Hribar Ludvik,

W.ič«r J2 Šalke vasi 97, star 22 
n Šušteršič Rozalija, rudarski 

tehnik iz Kočevja, Rudnik 2, stara 
• let, Fajfar Ludvik iz Konca vasi 

star 33 let in 
iz Pake 84, stara 
zvezo

bor — Odgovorni urednik Matija 
Cetinski — Uredništvo in uprava 
v Kočevju, Ljubljanska cesta 14a, 
telefon 3-89. Naročnina je 400 din]

dila petnajst otrok. Od teh sta se 
dve deklici že poročili in ena tudi 
že rodila.

iz Laramija«. 10. junija italijan- Polletna 200 din in je plačljiva v
ski film »Hči polka«. 13. in 14. naprej. Za inozemstvo je 800 din „„ ...................... .„jr_o___
juniia japonski barvni film »Vra- oziroma. 2,5 ameIi®k^9a dolarja. Te- vzrok smrti. Na 10.000 prebivalcev

Takoj za malarijo in srčno kapjo 
so umori v Mehiki najpogostejši

ta pekla«.
PREDGRAD: 6. in 7. junija me

hiški film »Mladi Juarez«, 13. in 
14. junija ameriški barvni film 
»Dolina nasilja«.

NTCA: 7. juniji
film »Rihard Levjesrčni«, 14. 

junija italijanski film »Dekle z 
reke«.

BROD NA KOLPI: 6. in 7. junija 
ameriški barvni film »Dame in 
potepuhi«. 13. in 14. junija film 
»Dvoje priznanj«.

DEŽURNE TRGOVINE 
Dežurno službo imajo: v soboto, 

6. junija, od 7. do 12. ure in od 
Merkac Amalija 16. do 18. ure, trgovina »Špece- 

30 ,et (zakonsko rija«, Roška cesta. V soboto, 13. ju- 
s a sklenila v Velenju). nija ob istem času pa ima dežurno

koči račun 600-713 
1-265

pri KB, podružnica za Kočevje. — 
Poštnina plačana v gotovini. —

je letno 48 umorov in glavni vzrok 
za to je premila kazen sodišč. Med 
30 morilci jih povprečno 17 opro
stijo krivde.

GOSTINSKA ZBORNICA OKRAJA LJUBLJANA 
POVERJENIŠTVO KOČEVJE

sporoča, da je tragično umrl njen član

Anton Kovač
gostilničar v Osilnici

Ohranili ga bomo v trajnem spominu 
Kočevje, 2. junija 1959

Skazi teca fotacepo detla
Zaključek tedna mladosti

V petek 29. maja so učenci osnovne šole »Jožeta Šeška« in »Mirka 
Bračiča«, s sprevodom skozi Kočevje zaključili praznovanje Dneva 
ntjadosti. Na stadionu Partizana so nameravali tekmovati v raznih 
igrah in atletskih disciplinah, toda to jim je preprečilo deževno vreme 
in razmočeno igrišče. Zbranim pionirjem je spregovoril tudi predsed

nik Občinskega odbora SZDL 
Na sliki: pionirka bere pozdravno pismo tovarišu Titu.

Turjak, zanimiva izletniška točka

Pred kratkim so bili prebivalci Turjaka prav gotovo presenečeni, 
kajti dobili so obisk kot že dolgo ne. Velikolaška osemletka in dve 
dekliški šoli iz Ljubljane so v soboto, na dan obletnice osvoboditve 
Ljubljane, obiskali prav Turjaški grad, ki s svojo bogato zgodoinnsko 
vrednostjo opozarja na svojo slavno preteklost, s svojimi ruševinami pa 
na to, da bi ga bilo zadnji čas popraviti. Zgodovinska pomembnost in 
čudovita okolica bi s pomočjo turističnega društva lahko napravili o 

naši bližnji okolici eno najlepših turističnih postojank 
Na sliki: pogled na Turjaški grad

Razstava osnovnih šol

Pred kratkim so učenci obeh kočevskih šol razstavili svoje risbe iri 
druge izdelke, v veliki dvorani množičnih organizacij. Razstavo je ob

iskalo veliko učencev in starejših

Nov vozni red na železnici
veljaven od 1. junija 1959

Vlak št. 6822 6824 6826 6828 6874

Kočevje odhod 3.52 10.28 15.25 18.05 13.07
Stara cerkev odhod 3.59 10.35 15.32 18.12 13.15
Lipovec odhod 4.14 10.50 15.47 18.27 13.31
Ribnica odhod 4.26 11.02 15.59 18.40 13.48
Žlebič odhod 4.37 11.12 16.09 18.50 14.05
Ortnek odhod 4.49 11.25 16.21 19.02 14.25
Dvorska vas odhod 4.59 11.35 16.31 19.12 14.39
Velike Lašče odhod 5.05 11.41 16.37 19.17 14.49
Dobrepolje odhod 5.12 11.48 16.44 19.25 —

Ljubljana prihod 6.26 12.52 17.44 20.33 —

Povratek iz Ljubljane

Vlak št. 6821 6823 2825 6827 6873

Ljubljana odhod 5.05 11.33 14.24 19.23
Dobrepolje odhod 6.27 12.51 15.40 20.45
Velike Lašče odhod 6.40 13.04 15.53 20.58 5.06
Dvorska vas odhod 6.49 18.13 163)3 21.07 5.17
Ortnek odhod 7.03 13.27 16.19 21.21 5.42
Žlebič odhod 7.11 13-35 16.27 21.29 5.51
Ribnica odhod 7.23 13.46 16.38 21.40 6.05
Lipovec odhod 7.34 13.57 16.49 21.51 6.17
Stara cerkev odhod 7.49 14.12 17.04 22.06 6.34
Kočevje prihod 7.55 14.19 17.11 22.13 6.41
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POSREDUJEJO
Na raznih proslavah, kakor tudi 

v nedeljo v Papežih, sem že več
krat videla tovariša Jana Lokov
ška. Ali lahko kaj več poveste o 
njemu?

J. F., učenka VaS-Fara
Ivan Loikovšek-Jan, je general

major Ljudske milice in koman
dant LM za Slovenijo. Rojen je 
bil pred 46 leti v Ljubljani. Pred 
vojno je napravil učiteljišče in 
nato študiral pravne vede. Kot 
naprednega učitelja, ga je takratni 
režim preganjal.

V partizanih je bil od leta 1941 
na različnih položajih, od komi
sarja čete do načelnika oddelka 
v glavnem štabu NOV Slovenije. 
Tudi po vojni je imel vrsto od
govornih in važnih služb. Je od
likovan z visokimi vojaškimi in 
državnimi odlikovanji._ * _

Pred kratkim sem šla na pošto, 
da bi poslala denar, toda komaj 
sem prišla, pa sem dobila tak od
govor: »Blagajna je samo do pol 
šestih odprta!« Ura pa je bila 
samo par minut čez. Na vratih 
pa imajo oglas: »Odprto od 16. do 
18. ure«. To se je zgodilo že 
večkrat. Povejte mi, je to odnos 
uslužbenca do stranke?

M. O., Bukovica
Blagajne na vseh poštah zapi

rajo pol ure prej, to morajo imeti 
tudi napisano. To je potrebno, da 
blagajnik uredi finančno poslo
vanje do časa ko preneha njegov 
dnevni delovni čas. Ob to pa se 
res ni potrebno spodtikati.

— * —
Vprašam vas, ali smejo možje 

vse noči pri kartah v gdstilni po
sedati? Kaj naj žene storimo?

K. M. Ločnik
Moč je v vaših rokah. Zberite 

se, vsaka s primernim kuhinjskim 
orodjem v rokah m prezračite 
hlače vaših mož kar v gostilni! 
Ne pozabite tudi na gostilničarja, 
naj nosi buško, pa se bo v pri
hodnje, ko se bo tipal po čelu, 
spomnil na predpis, da se mo
rajo gostilniški lokali zapreti ob 
10. uri zvečer.

O uspehu nam poročajte!
_ * _

Rada prebiram vaše odgovore 
na razna vprašanja. Z nekaterimi 
se strinjam, z drugimi pa ne. 
Prav ogorčena pa sem bila, ko ste 
na lepo vprašanje mlade deklice, 
kako naj si ponovno pridobi lju
bezen janta, ki ji je všeč, sveto
vali neke čarovnije z netopirjem. 
To vprašanje bo gotovo šlo v koš!

J. R., Ljubljanska c., Kočevje
Ne! Tudi vam odgovor. Mnogim 

bralcem je bil odgovor prav všeč 
in so se do srca nasmejali. Vas 
pa da je spravil v slabo voljo ? 
Če hi nam Vi kdaj postavili tako 
vprašan je, bi Vam tako odgovorili: 
»Poiščite ga ponovno in mu od
prite svoje srce! Nežno ga pri
mite za roko in mu na uho za
šepetajte: »O, ljubljeni moj. brez 
tebe mi ni več živeti. Če mi ne 
boš vrača! ljubezni, bom storila 
smrt v hladni Rinži!« Na ta na
čin boste ljubljeno osebo spet pri
vezali nase.«

POJASNILO
V 22. številki nam je ponagajal 

tiskarski škrat in je bilo za kra
tico »Maris« napisano, da pomeni 
»Mariborska tekstilna skupnost« 
namesto pravilno, »Mariborska 
industrijska skupnost«.

4 i I' h Majev
Gospodinje v Ribnici smo prizadele!

jd
IZ DOLA

Zakaj ni na Veliki Slevici članov SZDL?! Mtor , M„
ob Kolpi je pred dnevi zaprosil ob- 

pesajo povsod, kjer je premajhna činsko gozdno upravo v Kočevju za 
povezava z občinskimi političnimi nekaj kubikov jelovega lesa. Z le- 
vodstvi. Zaželeno bi bilo, da bi se som in prostovoljnim delom so si 
vodilni politični organi v bodoče uredili v Dolu štiri javne luči. Tako 
b°lj poglobili v delo SZDL na vasi. je sedaj tudi ponoči vas bolj pri-

T. Z. jetna.

V nekaterih člankih sem zasledil, 
kako se na raznih konferencah in 
sestankih obravnava vprašanje, za
kaj ni na Vel. Slevici članov Socia
listične zveze. Doslej pa se še ni 
našel človek, ki bi pravilno od
govoril, kako je s to zadevo.

Na Veliki Slevici so imeli 1954.
16 članov Socialistične zveze jn od
bor. Da je organizacija v vasi za
čela pešati, je bila delna krivda v V nedeljo so osnovne šole iz Ko- izbran in razstavljen. Razstava je 
slabi organizaciji dela v samem od- čevske Reke, Štalcarjev in Borovca bila dobro tiskana, 
boru, precejšnjo odgovornost pa izvedle program partizanskih pesmi

v dvorani kulturnega doma v Ko-

Za 40-letnico ZK v Kočevski Re&i

nosijo tudj vodilni politični organi _______ o__
pri ObLO. Ti so odbor m članstvo čevski Reki. To je bil "obenem
prepustili samemu sebi. Premalo so 
pokazali pozornosti za njihovo delo. 
Niso organizirali političnih sestan
kov, ali pa vsaj dali napotke za 
delo Socialistične zveze. Slišati je

izkus sodelovanja osnovnih šol na 
območju Kočevske Reke. Program 
je lepo uspel.

Osnovna šola Štalcarji je za otro
ke v dopoldanskem in za odrasle

Ves program je bil v zvezi s pro
slavljanjem 40-obletnice KPJ.

-Nil
LIP RIBNICA 

IZDELUJE ZA IZVOZ
Na LIP v Ribnici izdelajo me

sečno milijon komadov ščipalk za 
perilo, katere prodajajo v ZDA, Za-

političnega in gospodarskega živ- maček«. Vse vloge so bile dobro iz-
ljenja. Vse to je vplivalo na član
stvo ter odbor, da je politično delo 
v vasi popolnoma zaspalo.

S tem pa ni rečeno, da bi se vo
livci ne bili voljni ponovno vklju- telovadnice v Kočevski Reki ves dan 
citi v Socialistično zvezo. Potrebna odprta razstava, ki jo je 
pa bo večja pomoč od vodstva po- ■ - 
litičnih organizacij pri občini. Naj 
pripomnim, da organizacije na vasi

Za izvoz v Anglijo izdelajo me
sečno 1,000.000 tekočih čevljev stru
ženih okroglih mizarskih palčk.
Palčke izdelujejo v dolžini od 25 
cm do 1 metra. Oba proizvoda sta 
donosna. K temu pa je treba še 
dodati racionalno izrabo lesa in za- 

organi- poslitev ljudi v podjetju, 
ziralo muzejsko društvo iz Kočevja.
Prikazovala je NOB na Kočevskem. —- — - —^
Ves slikovni material je Jail okusno | £ j I ^ 'J Q j

brane in učenci so jih dobro od
igrali. Posebno živo je vsem ostal 
v spominu »Obuti maček«.

Ob tej priliki je bila v prostorih

Iz Ribnice smo prejeli dopis po
trošnikov in gospodinj z naslovom 
»Za boljšo preskrbo s sadjem in 
zelenjavo v Ribnici«. Takole pišejo:

Do nedavnega so v Ribnici pro
dajali v treh trgovskih poslovalnicah 
sadje in zelenjavo. S takim načinom 
prodaje smo bili potrošniki zado
voljni. Naenkrat pa sta dve trgov
ski poslovalnici trgovskega podjetja 
»Jelka« ukinili prodajo sadja in ze
lenjave, tako da sedaj oskrbuje 
Ribnico s tem samo ena posloval
nica trgovskega podjetja »Merkur«.

Ko smo se pozanimali, zakaj se 
je prav v Ribnici uvedel tak način 
prodaje sadja in zelenjave, smo zve
deli, da je bil ta ukrep izveden na 
predlog potrošniškega sveta trgov
skega podjetja »Merkur« in v spo
razumu z ObLO in SZDL v Ribnici 
ter s predstavniki trgovskih pod
jetij.

Potrošniki Ribnice, posebno pa 
gospodinje, se s takim predlogom 
in ukrepom ne strinjamo, ker smo 
prav gospodinje, ki smo vezane na 
nakup s takim ukrepom, najbolj 
prizadete. Kakor se je že pokazalo 
v aprilu, ko je ena sama posloval
nica prodajala sadje in zelenjavo, 
je tak ukrep nepravilen. Gospodinje 
smo morale čakati na zelenjavo po 
cele ure, nastale so vrste in ne
potrebno godrnjanje potrošnikov. S 
ponovno uvedbo takega načina pro
daje se je v Ribnici uvedel star 
način prodaje tega blaga. Ali so 
res vrste in nezadovoljstvo potroš-

iz Osilnice, je 1. junija okrog 8. 
ure polnil pločevinaste steklenice za 
sifon. Steklenica, katero je polnil, 
je imela slabo pritrjeno dno, tako 
je zaradi pritiska dno steklenice 
popustilo. Pritisk v steklenici je od
trgal tudi grlo steklenice in ga 
vrgel Kovaču v prsi in mu prebil 
prsni koš. Bil je na mestu mrtev.

Smrtna nesreča se je pripetila 
prav na njegov rojstni dan — na 
46-letnico rojstva. Pokojnik je imel 
tri otroke. Bil je skrben družinski 
oče in mož in znan kot dober go
stilničar.

ALKOHOL
ZAHTEVA NOVE ŽRTVE

Pred koncem šolskega leta izkoristijo učenci spomladanski čas za iz- Y. "°il t“hZ,YY
lete. Nn Sliki: učenci 4. h rnzrerin nsnncnc šrjJu „„ Mo.fnam n0Cl se je vracal Protl domu 48-Iet-

ni cestar Jože Jurjevčič, doma iz 
Morave. Na cesti od Štalcarjev proti 
Moravi ga je naložil na motorno 
kolo motorist F. B. iz Štalcarjev. 
Prišlo je do nesreče, ko je Jurjevič, 
ki je bil precej pod vplivom alko-

NESREČA V OSILNICI meško bolnišnico, kjer pa je kmalu
Anton Kovač, zasebni gostilničar umrl na posledicah poškodb, ki jih

je dobil pri padcu.
Pokojni Jurjevič je bil poročen. 

Ostala je žena in dva otroka v sta
rosti od 8 10 let. V narodnoosvo-

nikov potrebne? Vprašanje je, kako 
bo ena sama poslovalnica mogla za
dostiti vsem željam potrošnikov, ko 
bo na trg prišlo več sadja in ze
lenjave? Posebno ker poslovalnica 
ne prodaja samo sadja in zelenjave 
temveč tudi še vse ostalo prehram
beno in neprehrambeno blago.

Potrošniki Ribnice, posebno pa 
gospodinje, predlagamo ObLO in 
SZDL v Ribnici, da se izvede boljši 
način oskrbovanja s sadjem in ze
lenjavo, tako da bomo z njo zado
voljni. Zakaj ne bi vsaj še ena tr
govska poslovalnica trg. podjetja 
»Jelke« prodajala teh artiklov?

Dnevno prebiramo časopisje in 
zasledujemo tudi trgovska vpraša
nja in povsod poudarjajo konku
renco zbližanju trgovine s potroš
nikom. Tak ukrep v Ribnici je na 
podlagi monooolizma in konkurence.
V poslovalnici, ki je obremenjena s 
prodajo blaga, o kakšni kulturni 
postrežbi ne moremo govoriti. Do
kler so vse tri trgovske posloval
nice prodajale sadje in zelenjavo, 
je bilo opaziti precejšnjo konku
renco. Sedaj bomo vezani samo na 
eno trgovino in bomo morali kupiti 
to, kar nam bo trgovina nudila, pa 
naj bo blago dobre ali slabe kvali
tete. Spet bomo izpostavljeni ča
kanju in izgubljanju dragocenega 
časa.

Ponovno predlagamo ObLO in 
S2pL v Ribnici, da ukrep proučita 
pri tem pa upoštevata želje po
trošnikov.

Ribniški potrošniki in gospodinje

bodilni vojski je bil hraber borec.
V partizane je vstopil že leta 1942.

Alkohol je botroval že marsika
teri smrtni nezgodi, tako je bilo 
tudi v tem primeru. Naj bo ta ne
sreča ponovni opomin vsem, da v 
pijanem stanju ne sedajo na mo
torna vozila.

lete. Na sliki: učenci 4. b. razreda osnovne šole M. Bračiča na Mestnem 
vrhu. (Foto M. Lukežič)

Bili smo na Mestnem vrhu
Imeli smo športni dan. Veselili vsem, kar sem videl.

smo se ga že ves teden 
nismo ostali razočarani.

Že ob sedmih smo imeli odhod 
izpred šole. Čeprav je bila pot str
ma, kljub temu smo pogumno in 
veselo korakali proti vrhu.

Ko smo prispeli na vrh, smo se 
najprej najedli, tovariš učitelj pa 
nas je nato slikal. Lepo smo videli 
bližnje kraje Kočevja in ogledali 
smo si tudi italijanske bunkerje.

Nato smo odšli proti koči, kjer 
nas je sprejel oskrbnik, bratranec 
Ivana Cankarja. Skuhal nam je čaja 
in nam posodil šah in žogo. Nekaj 
časa smo se igrali, nato pa smo 
šli v Jamo treh bratov.

Predno smo vstopili v jamo, smo 
se toplo oblekli. V jami smo ob
čudovali lepe kapnike. Škoda, ker 
smo še premladi, da bi povsem ra
zumeli lepoto kraških jam. Sklenil 
sem, da pojdem še v jamo, ko bom 
starejši.

Polni zadovoljstva smo se vrnili 
domov. Doma sem pripovedoval o

in res Bolte Ivan, 4. b r. osnovne šole hola, padel z motorja. Potem pa je
M. Bračiča v Kočevju.

DOPISUJTE V »NOVICE«

s pomočjo motorista odšel domov. 
Dva dni je bil doma, nato pa je 
šel v ambulanto V Kočevje. Tu so 
ga po nekaj dneh napotili v novo-

Razvitje sindikalnega prapora v Grčaricah

Slavje v Grčaricah

SPOMINSKI DNEVI
Od 3. do 10. junija 1936 je bila v Sloveniji splošna 

stavka stavbincev.
Od 9. do 10. junija 1939 je bilo v Tacnu pod Šmarno 

goro državno posvetovanje KPJ. Vodil ga je Josip Broz.
8. in 9- junija 1919 je bil kongres slovenskih strokovnih 

organizacij.
Od 10. do 14. junija 1920 je bil v Beogradu prvi kon

gres SKOJ, Zveze komunistične mladine Jugoslavije.

V nedeljo, 31. maja, so imeli v 
Grčaricah lepo slavje. Sindikalna 
podružnica Gozdne uprave Grčarice 
je razvila svoj prapor. V Grčaricah 
so se za ta dogodek lepo pripravili. 
Vihrale so zastave in kraj je dobil 
ta dan slavnostno lice.

Slavnost se je začela s pozdrav
nim govorom, potem pa je o delu 
sindikalne podružnice GU Grčarice 
govoril sindikalni delavec jn zaslužni 
član sindikalne podružnice Mirko 
Oražem. Potem je bil razvit sindi
kalni prapor, ki bo v ponos vsem 
članom sindikata podružnice. No
vemu pranoru so botrovali KGP Ko
čevje, LIP Ribnica, državno pose
stvo »Snežnik« iz Kočevske Reke ter 
Okrajni sindikalni svet Ljubljana in 
Občinski sindikalni svet Ribnica 
Naj omenimo, da je prapor zelo leti 
stal pa je 42.000 din.

V slavnostnem delu proslave so

sodelovali tudi pionirji z recitaci
jami in gasilska godba iz Ribnice.

Sledila je zabava in pogostitev 
vseh članov sindikalne podružnice, 
ki šteje 160 ljudi. Povabljeni so 
bili tudi bivši člani kolektiva, ki s0 
bili prej 'v službi Gozdne uprave 
Grčarice.

Poleg članov kolektiva so priso
stvovali slovesnosti pri razvitju pra
pora tudi gostje iz Kočevja, Ribnice 
in drugih krajev. Proslavo lahko 
označimo tudi kot tovariško sreča
nje delovnih ljudi, ki delajo na 
težkih delovnih mestih v gozdovih.

Po taktih muzike so se na ple
sišču zavrteli pari mladih pa tudi 
starejših. Na obrazih si bral veselje 
in sproščenost, v bližini pa so še- 
lesteli gozdovi, ki dajejo tem ljg- 
dem vsakdanji kruh. Bilo je lepo in 
tega dogodka udeleženci proslave še 
dolgo ne bodo pozabili.
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Partija je bila močnejša
O tekstilni stavki leta 1935 v Kočevju

Še istega leta v mesecu decembru 
smo bili izvoljeni v odbor sindikalne 
podružnice: Marinč Tone kot pred
sednik, jaz kot tajnik, za blagaj
nika Troha Franc. Ostali člani so 
bili še Jože Deržek, Štefan Beguš, 
Ludvik Tomšič, Marija Kosec, Ma
rija Bojc in Franjo Badanjak. Prve 
dni meseca januarja 1934 so bile 
volitve delavskih obratov zaupnikov, 
na katerih so bili izvoljeni Deržek 
Jože kot starešina, Marinč Tone, 
Badanjak Franjo, Tomšič Ludvik, 
Beguš Štefan in jaz. Za nameščence 
pa Cerkvenik Franjo. Od delavskih 
obratnih zaupnikov smo bili takrat 
vsi člani Partije razen tov. Beguša, 
ki pa je bil star in pošten revolu
cionar. Tako je Partija imela vse 
potrebne vodilne funkcionarje v 
svojih rokah.

V letu 1934 je bilo ogromno dela 
s tem, da se je celotno delavstvo 
organiziralo. Delovni čas je bil od 
6 ure zjutraj do 18 ure zvečer, s 
presledkom 1 ure od 12 do 13, ki 
je bil odmerjen za kosilo, katerega 
so si delavci že zjutraj prinesli s 
seboj in so opoldan mrzlega zaužili, 
ker ga niso imeli kje pogreti. Ta 
čas odmora smo izkoristili, da smo 
delavce prepričevali, da nam je po

trebna ena enotna sindikalna or
ganizacija ne pa dve kot sta takrat 
bili v tovarni. Na pravo kosilo de
lavski zaupniki oz. komunisti sploh 
nismo imeli časa misliti. V večini 
primerov smo v naglici zaužili, kar 
je kdo premogel in se hitro pri
družili gruči delavcev ali delavk in 
jim tolmačili potrebo po enotnosti, 
jih prepričevali, kako nas neenotne 
kapitalist no mili volji izkorišča in 
tako bogati na račun našega dela.

Pri takšnem nevzdržnem stanju 
delovnih pogojev smo delavski za
upniki imeli mnogo intervencij pri 
vodstvu tovarne, najmanj 3 do 4 
krat tedensko, zaradi odpustov po- 
meznih delavcev po kazni, zaradi 
šikaniranja delavk po mojstrih ali 
kršenja zakona o zaščiti delavcev, 
kar je bil običajno še najbolj po
gost pojav. V letu 1934 ni bilo več 
neenotnih delavskih izgredov, ker je 
bilo delavstvo v celoti organizirano 
in ker so delavski zaupniki pravilno 
in brezkompromisno opravljali za
dane naloge. V sindikalni podruž
nici je bilo meseca julija že skoraj 
celotno delavstvo včlanjeno v sin
dikat, razen 11 delavcev in delavk, 
ki so bili privrženci inozemskega 
nadmojstra. Še istega meseca je

sindikalna podružnica pri podjetju 
vložila prvo zahtevo za povišanje 
plač. Podjetje je sindikalni podruž
nici pismeno odgovorilo, da bo de
lavske zahteve po zvišanju plač 
proučilo, da mora poprej napraviti 
kalkulacijo vseh režijskih stroškov, 
za kar je potrebno mnogo časa.

Podjetje je uvidelo, da se pri
pravlja mezdno gibanje, da mu s 
tem preti delno znižanje njegovega 
dobička. Da bi to preprečilo, je v 
mesecu avgustu 1934, dneva se več 
ne spominjam, pozvalo V pisarno 
posamezne delavske zaupnike, ki so 
bili istočasno tudi funkcionarji sin
dikalne podružnice in nam predla
galo, da naj to opustimo jn da nam 
bodo dali lepe službe. Po končanem 
delu smo se zaupniki sestali izven 
tovarne in tako eden od drugega 
zvedeli, zakaj smo bili tega dne po
samezno pozvani v pisarno. Jasno 
je, da te ponudbe kot člani Partije 
nismo hoteli sprejeti. Čeprav smo s 
studom ocenili takšno nizkotno po
nudbo, smo se istočasno morali tudi 
nasmejati, ker smo videli, da se — 
do takrat vsemogočni tovar
nar — boji maloštevilnih delavskih 
zaupnikov.

V mesčcu septembru je bil se
stanek sindikata z vodstvom pod
jetja, kjer nam je bilo pojasnjeno, 
da podjetje nima naročil, da je ve
lika krivda v tem, češ da je blago 
slabo izdelano, in ker ni dovolj na
ročil, da je s tem v podjetju tudi

odvišna delovna sila in da kdor ne 
more delati za to plačo, lahko za
pusti delo s pravilnim odpovednim 
rokom in da se naši zahtevi po zvi
šanju plač ne more ugoditi.

O sklepu uprave smo delavstvo 
obvestili že isti dan. Med delav
stvom je nastalo veliko ogorčenje. 
Položaj v podjetju nam je bil do
volj jasen. Da ni bilo v tovarni od- 
višne delovne sile je jpil dovolj ja
sen dokaz zahteva vodstva tovarne 
po zakoniti 14 dnevni odpovedi. Res 
je bilo v skladišču mnogo izgotov
ljenega in neprodanega blaga. Ve
likokrat je bilo že prodano blago 
vrnjeno podjetju zaradi slabe preje 
delno pa tudi zaradi tkalnih napak, 
tako imenovanih »cest«. (Cesta v 
platnu je tkalna napaka, ki nastane 
če se pretrgajo 2 do 3 nitke. Te se 
potem z pripravo, podobno želez
nemu glavniku, pritegnejo niti na 
blago sorazmerno z leve in desne 
strani proti sredini in se tako del
no zakrije praznina manjkajočih ni
ti. Seveda takšno blago ni kvali
tetno, ker mu radi manjkajočih niti 
manjka potrebna gostota). Take na
pake nastanejo zaradi nepazljivosti 
delavca-tkalca.

Zaradi takšnih napak so nam bile 
večkrat otežkočene intervencije v 
prid delavcev, ker se je podjetje 
stalno sklicevalo na te napake. De
lavski zaupniki smo opozorili de
lavce na težkoče, predvsem iz dveh 
razlogov: prvič, da se podjetju one

mogoči izgovor zaradi slabe izde
lave blaga in drugič, da bi potroš
nik, ki je bil v pretežni večini de
lavec, to ceneno blago dobil, če že 
ne kvalitetno po kakovosti pa vsaj 
po solidni izdelavi. Delavstvo je bilo 
disciplinirano in se je držalo danih 
navodil in s tem tudi izboljšalo iz
delavo blaga, kar je bilo za pod
jetje velika ugodnost, tako da je 
v kratkem času razprodalo vse za
loge jn dobilo velika naročila me
seca marca 1935. leta. Partijski ko
mite je videl, da je za mezdno gi
banje nastal zelo ugoden trenutek, 
predvsem zaradi velikih naročil in 
ker je nastopila pomlad, s katero 
je bila dana večja možnost zasluž
ka pri javnih delih, nabiranju zelišč 
in podobno, na kar je bilo treba 
računati zaradi predvidene stavke, 
ki je bila edino učinkovito orožje 
delavstva za dosego svojih pravic.

Partijski komite je že leta 1934 
sklical ožji sestanek delavskih za
upnikov obeh tekstilnih tovarn v 
gostilni »Pri Beljanu« z namenom, 
da bi za obe_ tovarni izvedli mezdno 
gibanje istočasno. Vendar do zaže
lenega sporazuma ni prišlo po krivdi 
delavskih zaupnikov iz tovarne suk- 
na, kj so bili povečini v klerikalni 
organizaciji. Partija sama takrat ni 
razpolagala z zadostnim številom 
članov, da bi po potrebi zaposlila 
svoje člane tudi v tovarni sukna 
in izvedla mezdno gibanje. Ker so 
bili v tej tovarni kolikor toliko

boljši pogoji za delavce, se je Par
tija odločila, da začne z mezdnim 
gibanjem predvsem v tovarni platna 
in tiskanini. Tovarna sukna je med 
tem v letu 1935 meseca februarja 
pogorela.

V mesecu aprilu 1935 je sindi
kalna podružnica vložila pri vod
stvu tovarne ponovno zahtevo za 
zvišanje plač, in sicer, da bi imeli 
delavci v tiskarni, barvarni in zu
nanji delavci po 4 dinarje na uro; 
dcčim naj bi se za tkalnico akordne 
postavke zvišale, tako da bi v tkal
nici tjila zagotovljena urna pl^ča 3 
dinarje na uro. Vodstvo podjetja je 
na to zahtevo stavilo sledečo po
nudbo: delavcem v tiskarni, bar
varni in zunanjim delavcem naj bi 
se plača zvišala za 8 par na uro, 
dočim je zahtevo za tkalnico od
klonila, češ da je tam akordno delo 
in kdor je priden, lahko zasluži več 
kot v ostalih oddelkih tovarne. Sin
dikat na takšno ponudbo podjetja 
ni hotel pristati in je o tem ob
vestil celotno delavstvo. Ker smo 
uvideli, da z rednim načinom po
gajanja ne bomo ničesar dosegli, 
smo se odločili za skrajno sredstvo, 
stavko. Delavce-proletarce smo 
o nameri zaupno obvestili 15 dni 
preje, da se bodo pripravili na to, 
da bodo svoje pasove še bolj za
tegniti in da bodo zadnji prejeti 
zaslužek pred stavko še bolj si
stematično in skromno izkoristili za 
življenjske potrebe. (Se nadaljuje)


